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DOUĂ EXPOZIȚII... Șl
MULTE PARADOXURI

Trăim cu toții într-o stare de dezorientare generală, plină de
paradoxuri, aberații și extreme.

Afirmația este valabilă, desigur, și pentru noi, inginerii. Ba
chiar aș zice că pentru noi mai mult decît pentru alții...

Sînt multe ciudățenii și contradicții în jurul nostru. Atît de
multe, încît ne-am obișnuit cu ele și uneori nici nu le mai
observăm...

Copiii noștri sînt, aparent, ori handicapați, ori genii. Românii
sînt săraci, dar 4 restaurante din 5 sînt de lux, de fumat fumăm
numai țigări străine, în loc de apă bem Cola, iar cererea de
mașini Volvo, Mercedes și Peugeot depășește oferta. Familii
întregi trăiesc înghesuite în cutii de beton igrasioase și înconju
rate de noroaie, iar în București zeci de mii de apartamente stau
goale. în așteptarea firmelor sau nababilor care să plătească 100
de dolari pe lună chirie. Avem nevoie de legi noi și adecvate ca
de aer, dar domnii parlamentari chiulesc mai ceva decît salariațli
din unitățile de... stat (unități care "stau" din motive de nimeni
înțelese, dar botezate generic 'b loca j financiar*). Și așa mai
departe...

Există, cum spuneam, și paradoxuri, aberații și extreme care
privesc direct corpul tehnic și ingineresc.

Dacă înainte de 1989 se căuta acreditarea ideii că industria
românească este sublimă, ea fiind în stare să producă orice, în
ultimii patru ani a  apărut, oarecum firesc, reacția: economia
românească, în general, și industria, în special, nu sînt bune de
nimic, occidentul are oricum  citeva zeci de ani avans, așa că tot
ce putem face mai bun e să ne îmbrăcăm fetele (inclusiv tinerele
inginere) în fustițe cît mai scurte și să le-nvățăm să zîmbească
frumos, pentru a fi angajate prin miile de reprezentanțe comer
ciale ale firmelor reprezentînd economiile avansate... In rest, să
zicem mersi dacă mai reușim să plasăm ceva cămăși, laminate,
m obilă și chiar "Dacii" la preț de dumping. Cît despre piața
internă, noi să fim  sănătoși și să jucăm degrabă la "Caritas", că
piața-i plină de mîncare din Belgia, Turcia și chiar America, de
cosm etice nemțești șl franțuzești, de haine italienești și de
electrice și electronice japoneze și coreene. Căci pentru con
sum, industria românească nu pare capabilă să producă nici
măcar pixuri, țigări sau jucării; cel puțin, nu la combinații calitate-
preț care să le facă atractive... Și uite-așa par să se justifice
părerile conform  cărora proiectarea și producția industrială, deci
implicit inginerii, sînt niște relicve anacronice șl inutile, care
trebuie reconvertite... în ce oare?l

Ing. Sorin Golopența
(Continuare în pag. 3)

■Restructurăm. Facem trei mai mici!"
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CU REALISM, DESPRE
RESTRUCTURARE

Interviu cu dl.Sorin Dimitrlu, președintele Comitetului de Restructurare
însărcinat cu aplicarea regimului special de supraveghere a unor societăți

comerciale cu capital de stat aflate în situație critică
- Cum apreciațl activitatea de

supraveghere instituită p rin  HG
301/1993?

- Maiîntîi cîteva precizări. Co
misiile de supraveghere au fost
constituite la 20.07.1993. Deci,
ne putem referi la o  activitate de
numai 3 luni. Cu siguranță, nu se
puteau obține rezultate specta
culoase. Totuși, o  observație se
Impune. Activitatea acestor co
misii este nesatisfăcătoare prin
rezultatele obținute. Analizele-
diagnostic șl planurile de redre
sare economico-flnanciară, care
urm au a fl transm ise  pînă la

CLIMATUL DE MUNCA ■ element

20.08.1993 la Comitetul de re
structurare. nu au fost corect ela
borate. De altfel, pot afirma, fără
teamă, că s-a realizat un "con
sens" între comisii și consiliile de
administrație, comisiile preluînd
toate doleanțele societăților co
merciale.

în această situație, Comitetul
de Restructurare a fost silit să
respingă toate documentațiile și
să stabilească un nou termen, 1
septembrie 1993, pentru reface
rea acestora. Dar nici acesta nu
a fost respectat.

Sigur, trebuie găsită o expli
cație pentru ineficiența comisiilor

Justificarea acestei opțiuni a
fost lipsa de fonduri.

Personal, am vizitat șl am
avut întîlniri cu comisiile de su
praveghere și conducerile a 24
societăți comerciale din cele 30
supravegheate. Nu au fost impli
cați și ceilalți membri ai Comite
tului de Restructurare, aceștia
fiind fie membri ai Guvernului, fie
de țln înd funcții im portante în
bănci.

Sigur, nu numai m odul de
constituire a comisiilor este cau
za ineficienței acestora. Repet,
nu vorbesc de ineficiența tuturor
comisiilor, dar în orice caz o ma-

psihosocial al procesului inovațional
de supraveghere. Și eu personal
găsesc explicația în modul de
constituire a comisiilor. Persona
lul acestora a fost constituit din
reprezentanți locali ai BNR, Mi
nisterului Finanțelor și unora din-

joritate... convingătoare nu a sa
tisfăcut.

O a doua cauză, deși poate
în ordinea importanței este pri
ma. este lipsa unui program coe
rent de restructurare la nivelul

Pentru a Identifica barierele majore puse în
calea Inovării, s-a apelat la chestionarea a 829 de
specialiști și maiștri, cu și fără funcții de conducere,
implicați în procesul de creație, producție și condu
cere.

Rezultatele preluate au scos în evidență o
mulțime de aspecte ce frînează procesul inovațio
nal m icroeconomic. Cunoscîndu-se acești factori

perturbatori, se pot aplica măsuri de corecție capa
bile să ducă la creșterea potențialului inovațional șl
în ultimă instanță a celui economic. în acest con
text, pe baza chestionarului amintit, au fost identifi-

Ing.Gabriel I.Năstase
Vicepreședin te le C om isie i de Inventlcă a

Academ iei Române - F ilia la mun. București
(Continuare în pag. 6)

tre  m em brii C on s iliilo r
Imputerniciților Mandatați ai Sta
tului sau Consiliilor de Admini
stra ție , ca  rep rezen tați ai
M inisterului Industriilor, dar le
gați... sentimental de societățile
comerciale.

Ministerului Industriilor.
- De ce considerați că  pro

gramele sectoriale elaborate de
Departamentele d in  M inisterul
Industriilor nu  s în t sufieciente

Sorin Golopența
(Continuare în pag. 2)
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”S a  te fa c i  inginer, b ă ie te i"
în tr-un m od bizar, de mai

m u ltă  vrem e, m ass-m edia
românească abundă în atacuri -
unele bine disimulate în texte cu
aparență benignă - la adresa in
ginerilor și a profesiunii de ingi
ner. F ap tu l că  un ive rs ită ț ile
tehn ice înregistrează, momen
tan, un număr mal m ic de candi
dați la exam enul de admitere
pare să fie  exact ce așteptau
unele gazete dîm bovițene. în
sfîrșit, ele pot să demonstreze,
negru pe alb, cu date, cu tabele,
că  po lite h n ic ile , iată, sînt la
pămînt.

P o lite h n ic ile  nu s în t la
pămînt. Țara nu se poate lipsi de
ingineri - pentru motivul foarte
simplu că  fabricile, construcțiile,
agricultura și celelalte nu merg
fără ingineri. Numărul relativ m ic
de candidați la facultățile tehnice
este urmarea situației grele în ca
re se află economia. Cînd se va
de pă ș i ace st m om ent - să
sperăm că nu peste mult tim p -
ingineria va redeveni, cu s igu
ranță, o profesiune căutată. Tine
ri care doresc să devină ingineri
sînt cu miile.

Un înalt demnitar din Ministe
ru l În vă ță m în tu lu i con s ide ra
săptămîniie trecute, într-un ziar
de mare tiraj, că, de fapt, am
avea prea mulți ingineri. Să le mai
reducem numărul, că așa este
pe la alții. Mai întîi că nu sîntem
siguri că așa este pe la alții. Unele
statistici arată că avem de trei ori
mai puțini ingineri, la mia de lo
cuitori, decît Germania, și de 10
ori mai puțini decît Coreea de
Sud. A p o i, ra ționa l este să
plecăm de la realitățile și nevoile
noastre. Se pare că unii ar dori
chia r abandonarea proiectului
pe termen lung de industrializare,
a țării. Tehnica este grea, s-o
lăsăm  m al m oa le , știți,
"românașululîi place sus la mun
te, sus la munte, la izvor*. Este o
realitate a lumii în care trăim că
pășunismul nu se mal poartă; ar
fi timpul să o observăm șl noi.

Franța a fost una din țările
care , o pe rioadă, a neglija t
învățămîntul tehnic șl științific.
Astăzi, Franța constată că nu are
ingineri, nu are muncitori. Des
chideți o  publicație cu oferte de
servic iu în Franța: pe pagini

întregi veți găsi numai oferte pen
tru ingineri. Această țară cu vechi
tradiții în învățăîmînt este nevoită,
în momentul de față, să "importe"
profesori de științe exacte, pen
tru pregătirea cadrelor tehnice.

La sfîrșitul secolului trecut,
marele Ion Brătianu - care și-a
făcut pe tustr&i fiii (pe Ionel, Vin-
tilă șl Dinu) Ingineri -  îl sfătuia pe
adolescentul Constantin Argeto-
lanu (după cum, mulțl ani mai
tîrziu, scria acesta în memoriile
sale): "Să te faci Inginer, băiete,
pentru că țara are nevoie nu nu
mai de brațe puternice, dar și de
minți luminate. Avem multe de
construit, multe de făcut". Un
îndemn care, după mai bine de
un secol, rămîne de actualitate.
Avem șl acum multe de cons
truit, multe de făcut. Tinerii tre
buie să se îndrepte în număr cît
mal mare spre tehnică. Nimeni
nu ne va ajuta, dacă nu ne ajutăm
singuri. O  țară săracă, așa cum
este România, trebuie să știe să-
și folosească inteligent resurse
le.

Șt. loneanu

CU REALISM. DESPRE
RESTRUCTURARE

(Urmare d in  pag. 1)

pentru activitatea Comitetului de Restructurare?
■ Sînt multe motive care îmi permit să fac

această afirmație. Mai întîi, aceste programe NU
sînt încă definitive. Apoi, cel puțin între acelea pe
care le-am analizat, nu există o  corelare. Și, în fine,
premizele după care se elaborează sau au fost
elaborate aceste programe nu sînt cele mai sem
nificative.

Un lucru este cert. Elaborarea unul program de
restructurare real și viabil este condiționat de defi
nitivarea corectă a următoarelor elemente:

- studiul pieției Interne și externe;
- dimensionarea corectă a resurselor (financia

re, energetice, umane);
- evaluarea posibilităților reale de absorbție a

pieț ei interne;
- definitivarea, pe etape, a sectoarelor indus

triale de importanță strategică în econom ia națio
nală.

Aceste elemente se stabilesc de către organis
me specializate și atestate corespunzător, care își
desfășoară activitatea la solicitarea și sub coordo
narea Executivului.

Pe baza acestor elemente, se poate elabora
studiul de restructurare corelat la nivelul întregii
economii, reprezentînd programul de guvernare.

Analizele-dlagnostic reprezintă ultima etapă,
care se poate efectua NUMAI pe baza programului
de restructurare.

Din păcate, multe din programele de restructu
rare s-au elaborat pe bază de... dorințe sau intere
se, de multe ori fără a se ține seama de Interesul
național.

-  Să înțelegem că activitatea Comitetului de
Restructurare ș i a  Com isiilor de Supraveghere sînt
blocate?

• Nu am spus că sînt blocate. Cert este că sînt
expuse mai ales pericolului de a se decide măsuri
greșite.

Totuși, pentru deblocarea unor decizii de ma
ximă urgență, consider corectă soluția adoptată de
Comitetul de Restructurare, șl anume, să se anali
zeze programele de restructurare ale unor subra-
muri vitale, elaborate de Ministerul Industriilor
(necorelate cu alte ramuri, din păcate), pentru a se
putea decide. Evident, ne asumăm riscuri.

De altfel, Comitetul de Restructurare a decis
asupra ordinii în care sînt analizate sectoarele in
dustriale supravegheate. Sigur, primul sector este
aviația; apoi, îngrășămintele chimice, siderurgia,
prelucrarea țițeiului etc.

- Care sînt etapele următoare ale activității de
supraveghere/restructurare, ce-și propune Comi
tetul de Restructurare?

- Sper ca pînă la m ijlocul lunii noiembrie a.c. să
putem decide asupra politicii ce urmează a fi
susținută față de 1-2 sectoare industriale din cele
supravegheate. Apoi, vom  extinde analizele și asu
pra altor sectoare. Sigur, politica va fi cea a Exe
cutivului.

Deja din această fază vom  apela la asistența
specialiștilor Băncii Mondiale. Această asistență
va fi sub formă de consultanță, avînd deja, sperăm,
docum entațiile elaborate (analizele-dlagnostic,
programele de redresare economico-financiară).

Săptămîna trecută am avut a doua întîlnire cu
reprezentanții Băncii Mondiale, între altele și pentru
a clarifica modul de colaborare. Echipa de specia
liști străini va sosi la 17 octom brie a.c.

- Ce șanse au societățile com ercia le suprave
gheate pentru a ieși d in ... “listă"?

Șanse au toate societățile. Sînt, însă, unele
condiții (majoritatea depinzînd numai de societa
tea comercială) care pot permite societății să intre
în listă sau să o părăsească. Doresc să menționez
cîteva asemenea condiții, fără ca succesiunea pre
zentării să reprezinte șl succesiunea importanței:

•  Modul cum  sînt înțelese etapa pe care o
parcurge economia românească, reforma și re
structurarea de către echipa managerială a so
cietății comerciale. Trebuie să fac o nouă remarcă
nefavorabilă la adresa unor conduceri, care sînt,
încă. în așteptarea unor soluții de la altcineva (Gu
vern, FPS etc.) șl nu au Inițiativă. Am  identificat
cîteva conduceri care vom  propune să fie schim 
bate, tocmai pentru că nu au înțeles ce se așteaptă
de la restructurare și reformă.

•  Necesitatea implicării Executivului în cîteva
momente importante ale deciziilor privind restruc
turarea, șl anume: stabilirea sectoarelor industriale
de importanță strategică, protecția producătorilor
români în condiții normale de competitivitate ș.a.

•  Necesitatea unui program coerent de re
structurare la nivelul economiei, cu etape: pe ter
men scurt, termen mediu și lung.

R E D A C Ț I E
Le mulțumim colegilor Ingineri care ne-au scris, expunîndu-și

punctele de vedere legate de diferitele probleme care ti preocupă. Ne
bucură încrederea acordată și sperăm să devenim, cu timpul, 'placa
turnantă' a opiniilor Inginerilor din România.

în ceea ce privește reacția noastră (a redacției) la aceste scrisori
și la problemele ce se pun, iată care este punctul nostru de vedere:
pe de o parte, avtnd în vedere competențele limitate ale celor ce
alcătuiesc micul nostru colectiv redacțional, credem că eventualele
răspunsuri vor putea să apară în urma prezentării problemelor respec
tive celor ce activează în cadrul AGIR. Pe de altă parte, considerăm că
cel mai util gest de răspuns pe care îl putem face este publicarea acelor
scrisori (sau idei desprinse din acesta) care prezintă un interes mai
deosebit.

Este ceea ce facem și în această rubrică.
•  Una dintre cele trei scrisori, ale d-lui A.Predoi este urmare a

publicării de către noi a articolului 'întreprinderile nerentabile în regim
de supraveghere’ , de Daniela lordănescu. Concret, dl.Predoi ne trimi
te o copie xerox a unui articol (editorial) publicat în revista 'Electronic
Design' (14 mai 1992) și o traduce comentată a acestuia. în esență,
colegul nostru ne atrage atenția asupra modului în care s-a implicat
organizația IEEE (Institute for Electrical Engineers and Engineering) în
abordarea unor 'probleme naționale Importante, legate în mod direct
de responsabilitatea lor profesională' (I). în acest sens, editorialul
semnat de Steve Scrupski enunță 'cele 10 întrebări ale lui Buckley'
adresate candidaților la președinția Statelor Unite. Menționăm că
dl.Merril W.Buckley este președintele IEEE.

Publicăm alăturat 'cele 10 întrebări ale lui Buckely".
•  O colegă Ingineră, căreia îl respectăm dorința de a nu-i publica

numele, ne înfățișează o problemă legată de invenții: 'o  persoană
(director tehnic) primește o comandă pentru un produs nou, care se
poate face ușor (procedeul este cunoscut, se aplică doar pe o altă
instalație și rezultă un produs nou; de exemplu, In loc de extrudere
placă din materiale plastice, se extrude folie din materiale plastice).
Directorul ia în colaborare doi ingineri, realizează produsul, face dosar
de invenție și solicită recompensă pentru că... nu este sarcină de
serviciu (cel doi ingineri sînt de la cercetare)'.

Problema pare interesantă și am dori să mai primim asemenea
semnale. Pe de altă parte, n-ar fi rău ca d-na ingineră să revină cu
amănunte, urmînd ca noi să-l rugăm pe juristul AGIR să ne prezinte un
punct de vedere competent.

o Dl.ing.Vasile Călin face un reproș șl un 'apel de suflet*. Reproșul
este adresat colectivului redacției 'Univers Ingineresc', care, acum
aproape un an, nu a publicat un material, semnat de V.Călin, care
consemna lansarea cărții 'INGINERUL' a regretatului Ștefan Ispas. Nu
putem răspunde decît că regretăm șl noi nepublicarea acelui material,
dar că nu considerăm firească publicarea acestuia acum, la un an de
la evenimentul relatat în schimb, avem în vedere o prezentare mal
amplă a personalității regretatului general-tt.prof.dr.ing.Ștefan Ispas,
din a cărui lucrare vom continua să publicăm fragmente reprezentati
ve.

•  Un corespondent anonim ne'somează' să trecem și noi la grafia
cu â (nu pomenește nimic de 'sunt). Deși anonimatul nu ni se pare o
poziție demnă, îi răspundem, pentru că ne-am gîndit că poate și-au
pus șl alții aceeași problemă.

Recunoaștem că, în cazul nostru, a fost și o chestiune de
obișnuință. Dar mai este și altceva, mult mai important: modul în care
s-a încercat Impunerea (?) acestor 'noi* norme. Pentru că, după
părerea noastră, s-a procedat într-un mod ambiguu, neclar și discuta
bil. La urma urmei, academicienii respectivi nu au luat o decizie
(neavînd puterea legală de a o face), ci și-au exprimat punctul de
vedere. Care punct de vedere ar fi putut fi 'impus' numai prin autoritate
morală, prin prestigiu și competență. Mal precis, academicienii tre
buiau să ne convingă. Mai ales în cazul generațiilor mai tinere, care
așa au învățat la școală, și care nu credem că ar trebui să se supună
orbește unei noi decizii Impuse. Pentru că, sperăm, a trecut vremea

e Colaboratorul nostru mai vechi, dl.Ștefan loneanu, ne-a trimis o
nouă și frumoasă scrisoare; de data aceasta, 'of-ul' este declinul
aparent al prestigiului profesiei de Inginer. Și din nou nu ne putem
abține să publicăm integral scrisoarea colegului nostru, sub forma
articolului alăturat, sub titlul: 'Să te faci inginer, băietei..,'

Cele 10 întrebări ale Iul BUCKLEY
(adresate candldaților la președinția SUA)

'C e ar urma să faceți...

... pentru a asigura că  politica industrială a tehnologiei
reprezintă o parte integrantă a po litic ii noastre economice
naționale?

... pentru a ajuta industria să producă produse com erciale
de înaltă calitate?

... pentru a ajuta educația să asigure o forță de m uncă
documentată tehnologic?

... pentru a revigora Industria noastră electronică în declin
ș i să-și restaureze preocupările?

... pentru a încuraja Investițiile pe  termen lung să  revitalize-
ze baza de producție din Statele Unite?

... pentru a accentua sprijinul federal la  dezvoltarea în m od
com ercia l a  tehnologiilor civile relevante?

... pentru a maximiza revenirea com ercială în investiția
noastră din C&D (Cercetare-Dezvoltare) priv ind apărarea?

... pentru a asigura că achizițiile străine de tehnologie din
SUA nu amenință pe  termen lung competitivitatea SUA ș l
securitatea națională?

... pentru a revizui leg ile antitrust în vederea promovării
partenerilor strategici d in  industria SUA?

... pentru a îmbunătăți competitivitatea globală a produse
lo r SUA prin  po litic i adecvate de export?"



UNIVERS INGINERESC p a g i n a  3

JF»JF2 I  V A  ' I 'J T  A  R  E A
în ultimii ani, interesul pentru privatizare a crescut atit

in țările dezvoltate Industrial, cit și în țările in curs de
dezvoltare și mai ales în țările blocului răsăritean.

Dacă în țările occidentale privatizarea se rezumă la
căutarea unui 'management mai dinamic', fiind mai puțin
important cine cumpără activele statului, în țările care
acum trec la economia de piață problema care se pune
este "cine cumpără", ținînd seama de gradul de sărăcie
al populației.

Acest specific fiind în același timp și generator de
tensiuni sociale și politice, ajutorul extern capătă mai
mult forma unui sprijin pentru adaptarea unei politici
economice naționale adecvate și capătă uneori chiar
forma unei presiuni, prin condiționarea colaborării. Se
pune deci problema să ne ajutăm singuri printr-o politică
economică înțeleaptă, pentru că o bună politică econo
mică este mai importantă decît orice formă de ajutor
acordat pentru încurajarea dezvoltării economice și so
ciale.

Atît în țările dezvoltate din punct de vedere econo
mic, cit și în țările în curs de dezvoltare, privatizarea
reprezintă una dintre cele mai revoluționare inovații din
istoria recentă a politicilor economice.

Popularitatea privatizării are diferite origini, reflectînd
diferitele speranțe pe care și le pun în ea aceia care o
întreprind. Cea mai mare parte a susținătorilor pun ac
centul pe eficiență; ei văd în privatizare creșterea pro
ducției, îmbunătățirea calității și reducerea costurilor.
Unii speră că privatizarea va reduce cheltuielile bugeta
re, iar alții consideră accentul pe care privatizarea îl pune
pe inițiativa privată și piața liberă drept cea mai reușită
cale pentru creșterea economică.

Privatizarea reprezintă transferul activelor și servicii
lor publice de la stat la persoane private. în cea mai mare
parte a lumii, există mari oportunități pentru privatizare
prin vînzarea completă a firmelor aflate în proprietatea și
administrarea publică. Astfel de vînzări au caracterizat
majoritatea tendințelor spre privatizare în multe țări cu
circa zece ani în urmă.

în Marea Britanie s-a făcut din privatizare punctul
central al politicii economice, în Franța s-a inițiat un

La zi despre
INDUSTRIA ELECTROTEHNICA,
ELECTRONICA SI A MECANICII FINE

Economia românească, aflată
într-un proces de tranziție atît de
complex încît, uneori, sîntem tentați
să avem regrete și nostalgii, se con
fruntă cu dificultăți deja cunoscute
tuturor și care impun o abordare rea
listă a strategiei restructurării.

La nivelul Departamentului In
dustriei Electrotehnice, Electronice
și a Mecanicii Fine, obiectivele eta
pei actuale au în vedere. în principal,
oprirea declinului producției, modifi
carea structurii producției prin redi-
mensionarea capacităților,
selectarea și reeșalonarea eforturilor
Investiționale, precum și privatizarea
societăților comerciale.

în actuala structură organizato
rică, DIEEMF cuprinde 183 de agenți
economici, respectiv 179 societăți
comerciale, o regie autonomă (RAT-
MIL) și unități de cercetare-dezvolta-
re, cu un capital sociaîîn valoare de
372,105 mld.lei șl un personal de
183.560 oameni.

La Conferința de presă din data
de 7 octombrie a.c., dl.VIrgil Popa,
Secretar de Stat la DIEEMF, a arătat
că, în urma analizei efectuate la nive
lul conducerii departamentului, a re
zultat că din 122 de agenți economici
cu producție industrială de profil, pe
ste 105 sînt viabili, dar pentru 55%
sînt necesare eforturi de retehnologi-
zare pentru maximizarea eficienței,
lărgirea pieței de desfacere și crește
rea gradului de competitivitate, iar
17 agenți economici sînt 'mal puțin
atractivi'.

Strategia restructurării prevede,
printre altele, creșterea producției de
aparatură electronică și bunuri de
larg consum (TV color, sisteme au-
dio-video, aparatură medicală, siste
me de supraveghere industriale etc.)
precum și dezvoltarea tehnicii de
calcul, blroticli și sistemelor informa
tice ca servicii specializate în dome
niul echipamentelor digitale de
telecomunicații. De asemenea, elec-
tronizarea se va extinde în domeniile
echipamentelor auto, feroviare, pen
tru metrou, precum șl ale sistemelor
pentru protecția și controlul mediului
ambiant.

Pentru industria electrotehnică
este prevăzută o scădere în structura
generală a producției, dar produsele
electrocasnice vor fi extinse și diver
sificate cu noi tipuri de frigidere și
congelatoare cu performanțe supe
rioare și nepoluante, noi tipuri de
surse de lumină, încălzitoare, roboți
de bucătărie etc.

Un rol important în moder
nizarea producției îl are valorificarea

rezultatelor cercetării, pentru etapa
viitoare fiind prevăzută realizarea to-
mografului industrial computerizat, a
triciclului electric, a cuptoarelor cu
microunde și radiații infraroșii, pre
cum și a altor produse prezentate de
ICPE București la recenta expoziție
EXCERS '93.

Un alt obiectiv important al re
structurării și modernizării acestei ra
muri îl constituie dezvoltarea relațiilor
economice internaționale. Astfel, se
are în vedere realizarea unor coo
perări în diferite domenii cum sînt:
cabluri de telecomunicații (cu SIE
MENS - Germania, ALCATEL -
Franța, FUJICURA - Japonia, CABLE
OF SION - Israel, GOLDSTAR - Core
ea de Sud), frigidere și congelatoare
(Italia), aparatură medicală (Italia,
Franța, Belgia), tehnică de calcul
(Franța, SUA, Israel), surse de lumină
(Japonia) etc.

Continuă, de asemenea, acțiuni
le de privatizare a societăților comer

Oe este un plan de afaceri?
Noțiune nou apărută în vocabula

rul nostru economic, planul de afaceri
este un document ce conține proiec
tele unei viitoare societăți sau, pentru
una existentă, potențialul ei de dez
voltare. El arată modul cum cel care-l
abordează intenționează să-și folo
sească resursele ca să-și atingă sco
purile.

Planul de afaceri este o schemă
de acțiune construită logic, care pre
supune o gîndire de perspectivă a
afacerii proprii, pornind de la obiecti
vele stabilite.

Utilizări ale planului de afaceri
La lansarea afacerii, pentru:
- atragerea de capital;
- organizarea strategiei afacerii

avute în vedere;
- identificarea și testarea pre

zumțiilor;
- simularea rezultatelor;
- sintetizarea datelor esențiale;
- stabilirea reperelor.
Pe parcurs, pentru:
- măsurarea și îmbunătățirea re

zultatelor;
- bază pentru decizii juste;
- menținerea partenerilor;
- motivarea în munca a anga-

jaților.

program de vînzare către particulari a zeci de firme șl
bănci proprietate de stat, programe de privatizare au fost
întreprinse în diverse țări în cura de dezvoltare, care au
început să revină la managementul de tip privat al între
prinderilor proprietate de stat ineficiente.

în ultimii ani, unele țări socialiste au întreprins și
aplică largi programe de privatizare.

Problemele legate de privatizare sînt numeroase. Pe
lîngă aspectele de ordin economic general, privatizarea
suscită probleme privind strategia financiară ce trebuie
adoptată pentru a realiza un obiectiv al privatizării, cadrul
legislativ referitor la dreptul de proprietate adecvat spre
a susține o proprietate reușită, sistemul fiscal care să
încurajeze proprietatea privată și mai ales domeniul po
litic ai cărui factori vor determina măsura în care se poate
concepe trecerea la privatizare. Deci, o problemă foarte
importantă a oricărei strategii de privatizare este elabo
rarea unui plan care să mobilizeze forțele politice. For
mele privatizării trebuie să fie suficient de puternice spre
a înfringe opoziția altor grupuri de interese, de orice
natură ar fi ele.

O importantă conferință asupra privatizării a avut loc
la Washington în februarie 1986, cu participarea a 500
de specialiști din toate zonele lumii, reprezentînd un
spectru larg de profesiuni, puncte de vedere șl țări. Au
participat și și-au unit eforturile oameni de știință, politi
cieni, funționari din sectorul public șl investitori privați.

Conferința a fost importantă și deoarece obiectivul ei
central l-a constituit o critică a însăși politicii economice
de pînă atunci a Agenției Statelor Unite pentru Dezvoltare
Internațională (USAID) și a recunoscut faptul că o bună
politică economică este mai importantă decît orice formă
de asistență acordată pentru încurajarea dezvoltării eco
nomice și sociale.

Aspectele teoretice și practice ale privatizări, cărora
trebuie să le facă față țările care aplică sau intenționează
să aplice strategii de privatizare rezultate din acestă
conferință, vor fi prezentate în articolele ce vor apare în
numerele viitoare ale publicației noastre.

dr.ing.MIhal Mlhălță
Președintele AGIR

ciale din ramură, în contextul Progra
mului de Strategie elaborat de FPS,
ponderea participării capitalului
străin în capital social al agențllor
economici fiind preconizată să cre
ască pînă la 10% la finele anului în
curs, față de 2,25% în 1992.

Sînt deja constituite cca. 40 de
societăți mixte (cu capital social total
de cca.40 milioane », din care bb%
investiție străină), care au ca obiect
de activitate producerea de echipa
mente în domeniul specific DIEEMF,
iar alți 10 agenți economici sîntîn faze
avansate de negociere.

Astfel, prin aplicarea unor politici
coerente de armonizare a strategiei
naționale la nivel macroeconomic cu
strategiile sectoriale și de firmă, se
speră ca restructurarea, această con
diție indispensabilă a reformei, să de
vină constructivă și eficientă.

lulla Andrei

DOUĂ EXPOZIȚII... SI
MULTE PARADOXURI

(Urmare din pag. 1)

Nu vo i încerca să găsesc răspuns la această întrebare,
pentru că nu sînt de acord cu premisa. Avem de a face cu o
situație contradictorie și absurdă; cu asta sînt de acord. Dar cred
că există niște elemente care trebuie cunoscute și puse la locul
lor, altfel existînd riscul unei înțelegeri unilaterale.

Așa cum spuneam, în ceea ce privește atitudinea față de
industrie, s-a trecut de la o extremă la cealaltă, Iar ca argument
pentru “teoria dezastrului" se aduce situația de fapt în ceea ce
privește producția și exportul, calitatea și nivelul tehnic, costurile
și prețurile etc.

Deși aceste argumente par decisive, eu voi încerca să fac
anumite nuanțări.

în primul rînd că nu toate problemele sînt de natură tehnică.
Mai mult decît atît: afirm și susțin că rolul determinant în crearea
și perpetuarea sau chiar agravarea situației actuale îl au tn
prim ul rînd a lți fac tori, precum cei financiari și legislativi, co
merciali și adminlstrativ-organizatorici, sociali și chiar politici. Cu
alte cuvinte, am convingerea că dacă starea econom ie i noas
tre  ar depinde num ai de ce sîntem  în sta re să producem  din
punct de vedere s tr lc tte h n lc , s itua ția  ar f i m ult mai bună l Dar,
așa cum  am spus, sistemul social-economic fiind mult mai
complicat, pe parcurs intervenind o  sumedenie de aspecte
flnanciar-economice, legislative șl comerciale, devine foarte
greu de decelat care este partea de vină imputabilă nivelului
tehnic al produselor și tehnologiilor-deci, implicit, nouă, ingine
rilor! Iar ca argumente pentru susținerea acestor afirmații, cred
că nu se pot găsi unele mai convingătoare decît ofertele
românești prezentate la cele două expoziții majore ale acestei
toamne: EXCERS '93 (expoziție a cercetării științifice, dar cu
importante accente aplicative) și TIB '93. Parcurgîndu-le, am
avut mai îrrtîi o  strîngere de inimă, ca urmare a senzației revenirii
festivismului expozițiilor ceaușiste; dar, studiind mai cu atenție
consistența reală a ofertelor și comparînd-o cu falsitatea
găunoasă a celor din anii '80, nu numai că m-am liniștit, dar am
ajuns la concluzia pe care am enunțat-o în acest articol: aceea
că tendințele de minimalizare a potențialului tehnic și productiv
din România sînt fie rău voitoare, fie  nedocumentate.

Acesta a fost, deci, argumentul separării factorului tehnic de
cei economici; și este, de fapt, argumentul principal. Eventual,
ca element persuasiv suplimentar, aș putea aminti aici succesul
incontestabil al specialiștilor noștri atunci cînd pleacă să lucreze
în țări avansate economic, precum și obstinația cu care toți
partenerii de afaceri sau de dialog tehnico-știlnțific afirmă mereu
că cea mai de seamă bogăție a țării noastre este pregătirea,
inteligența și talentul specialiștilor noștri... Este și acesta un
paradox, cu care, din păcate, ne-am obișnuit pînă la a nu-i mai
percepe înțelesurile. Și e păcat, pentru că el exprimă deopotrivă
o  stare de fapt proastă, dar și o șansă reală pentru viitor. Care
trebuie valorificată. Altfel, o  să ajungem să ne blestemăm noi
înșine această "mioritică” indolență...

PLANUL DE AFACERI
Cît de exact poate fi un plan de

afaceri?
- Estimativ.
• Bazat pe cifre reale.
- Prospectiv.

De ce este bine să vă întocmiți
un plan de afaceri?

1. Efortul de gîndire pentru elabo
rarea acestui document vă ajută să
dobîndiți o imagine de ansamblu asu
pra întregii afaceri.

2. Planul de afaceri vă poate ajuta
să evaluați o nouă Idee de afaceri sau
șansele de succes ale afacerii în curs.

3. Este un instrument care vă

- despre piață (clienți, dorințele
acestora, concurenții);

- despre finanțe.
II. Organizarea informațiilor. Mo

dul de prezentare a acestora partene
rilor de discuții, pentru a-i convinge să
participe la afacere.

Trebuie să țineți seama de unele
aspecte care deosebesc cerințele
unui finanțator al afacerii, care este o
bancă (cea care acordă creditul), de
cele ale unul investitor. Vă prezentăm
aceste aspecte în tabelul de mai jos.

(va urma)
Ing.lonuț Toma

Ing.Gheorghe I.Gheorghe

BĂNCI INVESTITORI

Analiza în timp:
- Interesează viitorul apropiat, fiind - Interesează viitorul îndepărtat
foarte influențate de trecut

ajută să vă conduceți mai bine aface
rea.

4. Planul de afaceri vă permite să
vă comunicați ideile de afaceri per
soanelor din afara firmei, să obțineți
finanțare, să înființați societăți cu par
ticipare de capital străin.

- Trebuie să I se ofere certitudinea
obținerii banilor din Vînzări (adică un
flux de lichidități bun pentru a sigura
rambursarea creditului).

Sfera analizei:
- Interesează poziția șl perspecti
vele de piață.
- Produsul/serviciu! oferit.

Cîștlgul:
- îl reprezintă dobînda. - îl reprezintă dividentul. (în 5-7 ani un

investitor dorește să primească echi
valentul a de 3-5 ori capitalul Inves
tit).

Acoperirea riscurilor:
Pretind garanții. - Pretind introducerea unei clauze de

- Au prioritate la recuperare în cazul preluare a conducerii în caz de ma-
falimentului. nagement prost.

Cum se elaborează un plan de
afaceri?

Porniți de la situația dvs. actuală
și stabiliți-vă unde vreți să ajungeți
peste, să zicem, 5 ani.

Există două etape principale pen
tru întocmirea unui plan de afaceri:

I. Culegerea informațiilor:
- despre afacerea pe care v-ați

propus-o;
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După cum am anunțat, începem in acest număr începem cu un rezumat amplu al cuvîntulul intro-

publicarea materialelor prezentate cu prilejul ani- ductlv rostit de președintele AGIR, dl.dr.Ing.Mihal
versărli a 75 de ani de la înființarea AGIR. Mihăiță.

DE LA ÎNFIINȚAREA
ASOCIAȚIEI GENERALE

A INGINERILOR DIN ROMÂNIA
•  Dr. ing. Ml HAI MIHĂIȚĂ, președintele AGIR •

împrejurările create după marele
război pentru întregirea neamului și
condițiile grele ce au urmat i-au făcut
pe ingineri să simtă nevoia de a
stringe mai mult rîndurlle, pregătin-
du-se pentru marea operă de reface
re economică a țării și de ridicare a
neamului românesc.

Asociația Generală a Inginerilor
din România (AGIR) s-a constituit la
12 august 1918, la lași, în condițiile

în care activitatea economică, în ge
neral, și cea tehnică, în special, nu
erau deloc încurajate. Asociația re
prezenta, în gîndurile inițiatorilor ei,
una din formele multiple în care a
reacționat contra loviturilor soartei
vitalitatea neamului nostru, modul în
care el a înțeles să-și proclame și să-i
fie recunoscute drepturile.

Ședința de constituire a aso
ciației s-a încheiat cu alegerea celor
9 membri ai Consiliului de Adminis
trație, în persoana inginerilor
Gh.Balș, Constantin Bușilă, Tiberlu
Ieremia, Al.Periețeanu, Ion Tzintzu,
Mihail Florescu, Șerban Ghica,
AI.Barbacieru, Mihail Manoilescu.

La 20 august, Comitetul de Ad
ministrație, în prima sa ședință, a
ales In unanimitate ca președinte al
AGIR pe Gh. Balș, iar ca vice
președinți pe C-tin. Bușilă și Tlberiu
Ieremia.

Prin Decretul Lege nr.18, publi
cat în Monitorul Oficial la 30 decem
brie 1918, asociația est»'
recunoscută ca persoană morală și
juridică. Un sprijin deosebit pentru
obținerea acestui decret regala fost
primit din partea lui Anghel Saligny.

Scopurile urmărite de AGIR pot
fi grupate în următoarele categorii:

1. Inginerii trebuie să-și aducă
contribuția la dezvoltarea științifică,
tehnică și economică a țării.

2. Susținerea intereselor morale
și materiale ale inginerilor.

3. Dezvoltarea producției, ba
zată pe ridicarea nivelului de
pregătire tehnică și culturală a facto
rilor de producție, pentru propășirea
țării și poporului.

Pentru realizarea acestor scopu
ri. asociația dispunea de:

- publicații pentru răspîndirea
cunoștințelor tehnico-științifice;

- birouri de studii tehnico-econo-
mice și de informare;

- biblioteci și editură;
- comisii tehnico-științifice pe do

menii;
- organizarea de congrese anua

le pentru dezbateri și probleme cu
caracter general.

De remarcat că asociația își pro
punea ca toate activitățile el să fie
subordonate interesului general al
țării, lată ce scria, la 30 decembrie

1918, C-tin. Bușilă, vicepreședintele
AGIR la acea dată: ‘Conducătorii
țării, ce se perindează în capul afa
cerilor statului, vor trebui să ție sea
ma de studiile specialiștilor, să nu
mai lucreze, în numele țării, după
alte considerațiuni decît ale interesu
lui general și să se bazeze pe studii
serioase, care să evite greșeli, cum
așa de multe se găsesc în trecut”; și
mai departe: ‘Opera Viitorului să nu
mai iasă din colaborarea necompe-
tenților și să nu mai fie așezată pe
interese individuale șl după
întîmplare; pentru aceasta, orga
nizările profesionale să se impună,
pentru a fi consultate și ținute în sea
mă, în cadrul specialităților și acti
vității lor. De aceea, și noi, inginerii,
în solidaritatea ce facem în noul
AGIR, urmărim, în primul rînd, cola
borarea tehnică în opera de refacere
economică și socială a țării. Concur
sul ce asociația îl va da statului prin
studiile ce arface, sau prin avizele ce
i s-ar cere, va contribui la o mai bună
așezare a instituțiilor ce sunt bazate
pe tehnică'.

Asociația nu-și propunea să
urmărească în principal probleme cu
caracter științific, acestea urmînd să
râmînă în continuare în preocupările
■Societății Politehnica- sau ale altor
societăți științifice. AGIR își propu
nea ca, împreună cu acestea, să
strîngă inginerii și să contribuie la
progresul științei și tehnicii ingine
rești și nu era "în contradicție sau
opoziție cu scopurile altor societăți”,
cu care își propunea să colaboreze,
lată crt de actuale sînt gîndurile de
început ale înaintașilor noștri.

Pornind la acțiune în vremuri
grele, pe un drum încă neorientat șl
nedeslușit, organizațiile profesiona
le, cu titlul și profesiunea de inginer
neapărate de nici o lege, cu un \
învățămînt tehnic superior dezorga
nizat, cu viața tehnică în plin haos,
înfruntînd greutăți și neîncrederi,
asociația s-a pus în slujba intereselor
generale ale tehnicii și economiei
naționale și ale inginerim ii
românești.

Prin lanuarie-februari» 1919
apare primul număr din Buletinul
AGIR, cu un editorial introductiv în
care se scria: ‘în cadrul scopurilor
urmărite de către Asociația Generală
a Inginerilor din România, începem
publicarea prezentei reviste, care va
fi organul oficial al intereselor so
cietății profesionale inginerești. Co
loanele Buletinului AGIR sunt la
dispoziția inginerilor pentru dezba
terea chestiunilor profesionale care
să ne îndrume pe calea propășirii la
care cu toții trebuie azi să lucrăm,
pentru binele țării și poporului din
România Mare'. Buletinul AGIR va
apare pînă în 1947.

în 1921, se elaborează un pro
iect de lege pentru apărarea titlului
de Inginer și exercitarea profesiunii
de Inginer, "în funcție de interesele
superioare ale țării, reușind să se
emancipeze și să fie liberă pe pro
priile sale mișcări, în afară de orice
îndoctrinare politică- , legiferarea
fiind însă obținută abia după două
decenii de insistențe. Pînă în 1947,
AGIR și-a adus contribuția compe
tentă la proiectele de legi cu caracter
tehnico-economic, cum au fost: le
gea drumurilor, legea regimurilor

apelor, legea minelor, legea pentru
comercializarea și controlul între
prinderilor statului etc.

Tot în această perioadă de înce
put, s-a acționat "în vederea con
centrării învățămîntului tehnic
superior în Politehnici, acțiune care
ar fi dus mai repede la rezultatul dorit
dacă, în desfășurarea ei, s-ar fi găsit
mai multă înțelegere la factorii în
drept, ca și la părțile în conflict".

Congresele AGIR s-au ținut
anual: din nou la lași în 1921, apoi la
Timișoara, București. Cluj, Chișinău,
Cernăuți, Oradea, Constanța, Arad,
Craiova și Brașov. Ulterior, intervalul
s-a majorat la doi ani, contlnuînd cu
Galați, lași, București etc.

Secțiunile Congreselor au avut
drept cadru: transporturile, energia,
lucrările publice, învățămîntul teh
nic, producția industrială, mine și
metalurgie, chestiuni social-profe-
sionale. Din lucrările Congresului
*s-au Inspirat factorii politici pentru a
promova legi și realizări durabile- .

Legea Colegiului Inginerilor este
condiționată de elaborarea legii con
centrării învățămîntului tehnic supe
rior. ‘Se începe a se vedea că nu cu
inginerii universitari dincolo de bari
cadă se poate cîștiga lupta, ci din
contră, cu forțele lor unite cu ale
AGIR-ului'. Ca urmare, rîndurile
AGIR s-au întregit prin intrarea în
Asociație a Inginerilor Agronomi și a
Inginerilor Universitari, in  1940,
numărul membrilor săi depășea
3400. încă din 1932 s-a avut în vede
re o eventuală fuziune a Societății
Politehnica cu AGIR, dar nu s-a putut
ajunge la o înțelegere.

S-a luat inițiativa construirii unul
local propriu, inițiativă rămasă în sta
diul de deziderat pînă în 1936, cînd
s-a început construcția casei AGIR
din str.Mihai Eminescu nr.8. în 1940,
după ani de inifinite greutăți șl
străduințe, inginerii s-au văzut cu
încă un gînd împlinit.

Asociația se pronunță și în pro
bleme economice și sociale, lată ce
spunea în anul 1943 ing.ȘLMihăiles-
cu, președintele AGIR la cel de al
15-lea Congres al Asociației: ‘Vom
arăta de ce bolșevismul nu este o
formă valabilă pentru organizarea
omenirii civilizate, în epoca actuală.

Bolșevismul se caracterizează
mai ales prin:

a) abolirea proprietății individua
le;

b) suprimarea libertății economi
ce și politice;

c) un etatism atotputernic.
a) Am arătat că randamentul

economiei naționale este maxim în
'■regimul proprietății individuale și al
interesului personal. Abolirea pro
prietății individuale duce fatal la o
micșorare a randamentului muncii
omenești. Așa se va întîmpla în regi
mul bolșevic, după ce va trece entu
ziasmul revoluționar al primei
generații de revoluționari. Vom do
cumenta acest fenomen.

b) Am arătat cît de necesară este
ființei umane, libertatea. Suprimarea
ei produce o adîncă suferință afrt
Indivizilor, cît și popoarelor; am
arătat că progresul economic și teh
nic al omenirii a fost mult mai intens
în epoca libertății decît în epocile de
sclavie.

Bolșevismul, care a suprimat li
bertatea, nu poate să fie un regim
progresist durabil- .

AGIR a funcționat în paralel cu
Societatea Politehnica pînă în anul
1949, cînd a fuzionat cu Asociația
Științifică a Tehnicienilor (AST),
înființată în iulie 1949, și care, la pri
mul ei Congres, în 1951, a devenit
Asociația Științifică a Inginerilor și
Tehnicienilor (ASII). Prin statut,
aceasta se declară persoană juri
d ică fără scop lucrativ. în anii
următori, cu ASIT au fuzionat Socie
tatea Științelor Agricole, precum și
Asociația Subinginerilor. Ca membri
erau primiți și tehnicieni, inventatori
și inovatori, precum și alte persoane
(matematicieni, de ex.) care manife
stau inter»» pentru tehnică.

în activitatea de pregătire profe
sională, ASIT publică reviste tehnice
împreună cu ministerele de profil.
Realizarea cea mal remarcabilă a
fost Lexiconul Tehnic Român, în 19
volume, redactat sub coordonarea
regretatului acad.Remus Răduleț.

Dezbaterea în consfătuiri a unor
probleme tehnice reprezentative
pentru dezvoltarea economiei con
stituia o altă direcție de activitate a
ASIT.

în deceniul în care a activat, ASIT
s-a bucurat de prestigiu. Era șl nor
mal, ca urmare a contribuției devota
te, desprinse de orice interes
material, politic sau personal, aduse
de cei mai buni ing ineri din
România.

Din anul 1962, Asociației Științifi
ce a Inginerilor șl Tehnicienilor
(ASIT) l-a urmat Consiliul Național al
Inginerilor și Tehnicienilor (CNIT),
care lucra sub îndrumarea fostului
UGSR.

Orice altă formă de organizare
autonomă tradițională ■ asociație sau
societate profesională - a fost res
pinsă cu brutalitate, atît în faza de
organizare inițială, cît și în încercări
ulterioare.

După cum știm, acolo unde se
instalează tirania, ea începe prin a se
război cu Inteligența și cu talentul.
Elita este dușmanul principal. Mono
logul puterii nu are nevoie decît de
oameni aduși la condiția de turmă.
Pentru conferințele organizației, ca
re trebuiau ținute o dată la cinci ani,
nu s-a mai primit aprobare. O sin
gură excepție: în anul 1972.

Din anul 1972. organizația a fost
practic desființată. La nivel național,
CNIT urma să funcționeze sub îndru
marea fostului CNST, secțiile lucrfnd
în colaborare cu institutele de cer
cetări pe domenii, iar comisiile ju
dețene (CJIT) și din întreprinderi
(CIT) rămîneau sub îndrumarea sin
dicatelor.

în același timp, s-a redus drastic
numărul revistelor editate, majorita
tea sectoarelor din economie nemai-
avînd nici o revistă de specialitate.
Inginerii erau lipsiți de posibilitatea
de a dialoga în scris pe problemele
tehnico-științifice ce îi preocupau.
S-au anulat astfel și ultimele posibi
lități de a cunoaște realizările din alte
țări, despre care luam cunoștință din
revistele străine de specialitate,
obținute prin schimb sau relații de
prietenie. Solicitarea prezenței
românești la conferințele și simpo
zioanele internaționale de specialita

te s-a întrerupt din cauza neparti-
cipării la reuniuni și neachltării coti
zațiilor. N-a mai fost agreată nici
organizarea de congrese sau simpo
zioane cu participare internațională,
iar pentru orice manifestare tehnico-
științifică organizată erau necesare
aprobări speciale.

în condițiile în care orice Intelec
tual era un potențial dizident, a con
centra un număr mare de ingineri,
chiar și numai pentru dezbaterea
unor probleme tehnico-științifice, nu
putea fi pe placul tiranie i.
Asumîndu-și acest risc, organizația
inginerilor a continuat să lucreze, să
organizeze consfătuiri, simpozioa
ne, mese rotunde, unde se analizau
problemele tehnice ale sectoarelor
economiei națonale. Ignorînd nece
sitatea aprobării obligatorii, s-a orga
nizat omagierea lui Gh.Lazăr,
Anghel Saligny, Gheorghe (Gogu)
Constantinescu ș.a. împlinirea a 100
de ani de la înființarea Societății Po
litehnica a fost marcată prin organi
zarea unui simpozion pe această
temă. S-a urmărit astfel să se
mențină prestigiul profesiei de ingi
ner, ca o flacără alimentată de entu
ziasmul profesional.

în acești ani grei ai dictaturii, in
ginerii n-au fost absenți; el și-au asu
mat o anumită obligație morală,
reușind ca prin acțiunile lor, în con
dițiile în oare competența tehnică era
desconsiderată și depreciată, să
păstreze tradiția de peste 100 de ani
a organizațiilor inginerești , pentru
ca flacăra să nu se stingă.

*

Astăzi, AGIR își propune ca, în
condiții noi, păstrînd și îmbogățind
idealurile perene ale inteligenței teh
nice românești, să acționeze în struc
turi noi și cu metode noi.

Inginerii nu cer țării simpla lor
utilizare ca funcționari și automate, ci
un maximdeeftelență.a muncillorde
creație, pentru ridicarea economică
a țării, prin efortul tăcut și continuu
ce caracterizează lucrările metodice,
mentalitatea și etica noastră Ingine
rească.

Cu aceste gînduri s-a pornit la
drum în zilele fierbinți ale lui decem
brie 1989.

Congresul de constituire a Aso
ciației Generale a Inginerilor din
România (AGIR), care a avut loc în
luna iunie 1990, și-a propus ca scop
principal apărarea intreselor profe
sionale și sociale ale corpului ingine
resc, întărirea autorității profesionale
și a prestigiului acestuia, în vederea
recunoașterii rolului său important în
întreaga activitate economico-so-
clală. Rezultatele obținute ne
îndreptățesc să privim cu încredere
viitorul.

Recuperarea patrimoniului a
dus la consolidarea asociației, prin
crearea unei baze materiale care
permite desfășurarea șl amplificarea
activității noastre.

Activitatea organizatorică a avut
drept scop atragerea unui număr cît
mai mare de Ingineri, care s-au con
stituit în filiale, cercuri și societăți
profesionale, precum șl a unui
număr important de membri colec
tivi; s-au afiliat numeroase asociații
și societăți Inginerești de specialita
te. Colaborarea este fructuoasă și dă
asociației noastre calitatea unul
adevărat polarizator al vieții corpului
ingineresc din România.

Importante realizări ale aso
ciației au fost și organizarea de nu
meroase manifestări tehnico-
științifice la nivel național, multe din
ele cu participare internațională, pre
cum și a cursurilor de perfecționare,
formare și specializare de care au
beneficiat numeroși ingineri.

S-a asigurat apariția ritmică a pu
blicației bilunare "Univers Ingine
resc", care reflectă activitatea
asociației și prezintă opinia membri
lor noștri în legătură cu numeroasele
probleme ce prezintă interes pentru
inginerii români, fiind, în același
timp, și o publicație de informare
inginerească.

Am devenit membri ai Federației
Mondiale a Organizațiilor de Ingineri
(WFEO), ai Asociației Internaționale
pentru Educație Continuă Inginere
ască (IACEE), ai Consiliului Regio
nal de Coordonare a Organizațiilor
Inginerești din țările Central și Est-
europene (RCC) și sîntem în curs de
definitivare a tratativelor pentru a de
veni membri ai Federației Europene
a Asociațiilor Naționale pentru Ingi
neri (FEANI) și pentru înscrierea in
stituțiilor de învățămînt superior .din

(Continuare fn pag. 5)
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75 de
■ani...

(Urmare din pag. 4)

România în Registrul FEANI, ceea ce
va permite și inginerilor români
obținerea titlului de EURING.

Am considerat ca datorie de
onoare continuarea tradițiilor înain
tașilor noștri și am comemorat 110
ani de la înființarea Societății Politeh
nica și a 75 de ani de la înființarea
AGIR, prin manifestări tehnlco-
științifice și omagiale, emisiuni filate
lice și medalii jubiliare.

Activitatea cultural-artistlcă și-a
găsit expresia în numeroase concer
te în țară șl străinătate ale orchestrei
simfonice a Inginerilor. în semn de
apreciere, în cadrul Ateneului
Român s-au sărbătorit 35 de ani de
la înființarea acesteia.

Editarea anuală a Anuarului (pri
mul, în acest an) va Intra în tradițiile
noastre, astfel încît, cunoscîndu-ne
mal bine, să ne putem uni eforturile
pentru readucerea profesiunii de in
giner la statutul ce-i revine de drept

Fragmente din
PROGRAMUL CONSTRUCȚIEI

ȘOSELELOR PRINCIPALE DIN BASARABIA
de Ing.-Șef I.Demetrescu, Sub-Director General de Poduri și Șosele

Material prezentat la Congresul AGIR de la Chișinău, septembrie 1925

După cum este îndeobște
cunoscut, Basarabia, în timpul
ocupației rusești de peste o sută
de ani, nu a fost înzestrată cu
nimic din utilajul statelor Europe
ne moderne, pentru desvoltarea
economică alături de progresul
științelor positive și mai ales pen
tru circulația bunurilor spre asi
gurarea bunei' conviețuiri
sociale, caracter principal al civi
lizației; încât în limitele regatului
reîntregit al Poporului Român,
Basarabia se află într'o stare de
vădită inferioritate, ceiace ne
obligă să facem acum eforturi
considerabile pentru a o aduce
la nivelul restului țârei.

Prima condiție pentru civili
zarea unei regiuni este să aibă
căi de comunicații; printre aces
tea se creiază, se desvoltă și cir
culă celelalte bunuri.

Totalitatea drumurilor de care
ar avea nevoe Basarabia ținând
compt de întindere (circa 44.000
klm. pătrați), de populație (circa
2.800.000), situația orografică,
cerințele traficului și uniformiza
rea cu restul țărei ar fi de 18.000
klm. (în Europa de mijloc și
Răsărit media indicată e de 300-
400 m.l. de șosea pe un kilome
tru pătrat).

în rezumat: Programul șose
lelor din Basarabia prevede o
rețea de mare circulație de circa
2000 klm., urmând a se executa
în minimum cinci ani și costă cir
ca un miliard; șoselele de mică
circulație, cele secundare și cele
mai multe (16.000 klm.) se vor
construi* prin autoritățile locale,
comunale și județene în măsura
nevoilor și posibilităților.

P ag in i din is to r ia  A .G .I.R .
Anii '20 au reprezentat o perioa

dă de avînt economic general, mani
festat din plin și în România de
curînd reîntregită.

Printre numeroasele grupuri so-
cio-profesionale și instituții care par
ticipau la eforturile de edificare a
unei Românii moderne și prospere
se numărau și Inginerii, reprezenta]!
de asociația lor, AGIR.

în anul 1924, Congresul AGIR de
la Cluj a hotărît ținerea următorului
Congres la Chișinău - în ideea "con
solidării morale și naționale a
României întregite". Prin urmare, ca
pitala "provinciei românești Basara
bia", Chișinău, a găzduit, între 15 și
20 septembrie 1925, cel de al 5-lea
Congres al Asociației Generale a In
ginerilor din România.

Numeroase au fost persona
litățile ce s-au aflat în prim-planul
acelui forum al Inginerilor: dl.Grigore
Stratilescu, pțeședintele AGIR din
acel moment: dl.Gh.Budușcan, de
la Asociația Inginerilor din Basara
bia, ales președinte al Congresului:
dl.Petre CiocâKeu, care a condus
lucrările; dl.general Traian Moșoiu,
Ministrul Lucrărilor Publice; d-nii Ion
Inculeț și Pan Haiippa, militanți de

BASARABIA
ȘWA VI500 000

MINISTERUL LUCRĂRILOR PUBLICE
DIRECȚIA GENERALA CE PODURI SI ȘOSELE
TRASEUL ȘOSELELOR PRINCIPALE

frunte ai unirii Basarabiei cu
România: și mulți alții...

lată ce spunea, cu acel prilej,
marele patriot Ion Inculeț, ascultat
fiind cu emoție și interes de către
auditoriu:

‘D-lor, acum 8 ani, In toamna
anului 1917, tn momentul când Rusia
mare se desfăcea și popoarele sub
jugate se eliberau, în sala aceasta
s’au adunat reprezentații cei mai vi-
guroși ai națiunei noastre române
din Basarabia - s ’au adunat repre
zentanții soldaților și ofițerilor de pe
toate fronturile ș i aci, într'o mare
însuflețire, întriun congres ținut în
limba moldovenească, s'a declarat
autonomia Basarabiei și s ’au pus ba
zele Sfatului țârei care pe urmă a
declarat unirea (sala se scoală în
picioare și aplaudă).

D-lor, au trecut 8 ani și sala
aceasta a fost fericită să vadă atâtea
și atâtea manlfestațiuni naționale și,
cum spuneam la congresul primari
lor, care a avut loc tot aci în Chișinău,
anul acesta nlcăeri poate manifes-
tațiunile acestea naționale nu au
atâta vigoare, nu sunt atât de puter
nice ca în Basarabia, pentru că toate
sentimentele aci sunt șl mai tinere și

mai puternice, fiindcă deabia de 8
ani am început să trăim într'o atmos
feră națională (aplauze).

Congresul dvs. are o deosebită
importanță. Președintele dvs., dl.
Profesor Stratilescu. toarte bine și pe
deplin a lămurit rolul inginerului, ca
re mai ales are importanța nemărgi
nită în aranjarea, în construirea vieței
noastre materiale, a lucrărilor publi
ce, comunicațiilor de tot felul și par-
ticipărei din punct de vedere social
în aranjarea muncii lucrătorilor. Toa
te aceste lucrări cari stau la baza
fiecărui stat, a fiecărei societăți orga
nizate, care vă privesc pe dvs. ca
ingineri în primul rând, toate lucrările
acestea au o deosebită importanță
aci în Basarabia. D-lor, avem nevoe
mare de lucrări publice, de comuni
cații de tot felul, șosele, comunicații
pe mare, căi ferate, avem mare ne
voe și de organizarea vieței sociale
și nimeni alții nu sunt mal indicați ca
dvs. la aceasta, pentru că educația
și știința pe care ați primit-o v"a for
mat caracterul și mai ales v’a format
mintea ca să vă facă mai apți pentru
toate nevoile acestea și de aceia
spun, congresul dvs. are o deose
bită importanță, pentru provincia
aceasta românească dintre Prut și
Nistru. Anul acesta am fost loviți de o
secetă foarte mare, am sărit cu toții
în ajutatul populației, am făcut șl vom
face ce vom putea, însă avem ace
astă măngâere.

Este foarte bine că dvs., unul din
corpurile cele mai luminate ale statu
lui nostru, v’ați hotărât să întreprin
deți ș i călătoria aceasta, ca să
cunoașteți mai bine Basarabia, să vă
cunoaștem și noi mai bine, fiindcă
din cunoștința aceasta reciprocă, cu
drept cuvânt se poate spune că se
va naște o unire și mai puternică,
adevărat sufletească, adevărat
românească, decât este până acu
ma. închei cu cuvintele acestea,
spunându-le din toată inima ‘Bine ați
venif, sunteți și veți fi bine veniți în
mijlocul nostru șl toți Românii să stri
ge: Să trăiască această speranță a
țărei - AGIR, Asociația Generală a
Inginerilor din România' (aplauze).

Ținerea Congresului AGIR la
Chișinău nu a fost nici întîmplătoare,
nici lipsită de implicații și urmări be
nefice. Era în însăși 'politica' Aso
ciației ca fiecare Congres să se țină
în alt oraș, reprezentind o anumită
zonă a țării; în acest fel se urmărea
atît strîngerea legăturilor dintre ingi
neri, cît și cunoașterea nemijlocită a
problemelor economice și tehnice
specifice fiecărei regiuni. De altfel, în
acest scop, ultimele cîteva zile ale
Congreselor erau consacrate vizitării
unor obiective turistice, dar și econo
mice din zona respectivă.

în contextul Istoric de după uni
ficarea din 1918 a te rito riilor
românești, accentul a fost pus, și de
către AGIR, pe integrarea econo
mică a acestora. Astfel, la Congresul
de la Chișinău au fost abordate mai
multe probleme cu implicații ingine
rești care priveau situația din Basa
rabia. în particular, s-a acordat o
deosebită atenție infrastructurii:
dl.ing.l.Demetrescu, Sub-Director
Generai de Poduri și Șosele, a pre
zentat ‘Programul construcției șose
lelor principale din Basarabia'. Acest
program, bazat pe un temeinic stu
diu tehnlco-economlc elaborat de
AGIR, a fost materializat în realizarea
concretă a unei rețele de drumuri
modeme, care au conectat acea re
giune greu încercată la pulsul eco
nomic al țării șl al Europei. De altfel,
însăși 'moțiunea' secției 'Lucrări Pu
blice' a AGIR a consacrat aceste
preocupări privind Basarabia.

Celelalte secțiuni, care au orga
nizat, fiecare în parte, dezbateri pe
probleme specifice, au concluzionat
șl ele prin moțiuni. Astfel, Secția
1  ransporturi' s-a preocupat de com
pletarea rețelei de căi ferate șl de
organizarea C.F.R.. Secția 'Energie
și Mine' constata cu satisfacție redu
cerea importurilor de cărbuni și reco
manda același lucru pentru uleiuri;
totodată, se-preocupa de probleme
le exportului de petrol, de cele ale
electrificării etc. Secția "Învâțămînt
tehnic' se ocupa de un proiect de
lege a învățămîntului tehnic. Secția
socială avea preocupări multiple, în
probleme precum: elaborarea legi
lor, îmbunătățirea situației muncitori
lor manuali, ameliorarea situației

salariaților publici, reprezentarea
profesiunilor intelectuale în corpurile
legiuitoare, proprietatea intelectuală
și apărarea titlurilor. în fine, Secția
"Silvică" se ocupa, evident, de pro
blemele exploatării pădurilor, consi
derate "bunuri de interes general, iar
nu cu caracter pur comercial".

‘ în concluziile exprimate la înche
ierea lucrărilor Congresului, dl.Gri
gore Stratilescu spunea: "Putem
zice, cu mulțumire și cu convingere;
a fost un frumos și interesant con
gres. (...) S-a discutat în unele ches
tiuni cu vioiciune, cu înflăcărare, mai
ales de unii dintre tinerii noștri cama
razi. Șl a fost bine și aceasta, căci e
frumos și îmbucurător să vedem ti
neretul nostru punînd inimă, suflet,
entuziasm în apărarea ideilor care le
sînt scumpe, avînd ca țintă supremă
adevărul și binele comun".

Referindu-se la moțiuni, iată ce
spunea președintele AGIR:

'Vom da publicită ții aceste
moțiuni, cum am făcut și în trecut și
am convingerea că vom obține noi și
frumoase rezultate, pe lîngă cele de
ja obținute în trecut, cum a fost suc
cesul nostru în Legea Energiei,
numirea de reprezentanți AGIR în
atîtea comisii importante, cărora le
sunt încredințate chestiuni mari inte-
resînd în cel mai înalt grad desvolta
rea economică a țării. Tot mai mult,
conducătorii Statului nostru își dau
seama că Asociațiunea noastră poa
te aduce o puternică contribuție la
rezolvarea unui mare număr de
chestiuni interesind desvoltarea no
astră economică și tot mai mult el
înțeleg cît e de important ca Aso
ciațiunea noastră să fie con
sultată...'.

*

Ce concluzii putem trage noi,
astăzi, după 68 de ani, din ceea ce
era șl făcea AGIR în acea vreme?

în primul rând, că sprijinirea Ba
sarabiei, chiar și în condițiile actuale,
rămîne o datorie morală pentru toți
românii și pentru toate instituțiile și
asociațiile lor, deci, inclusiv pentru
AGIR. In acest sens, asociația ingine
rilor români a avut deja cîteva con
tacte (ultimul prezentat de noi în
nr.15/93), iar în 4- 5 noiembrie a.c. va
fi prezentă, prin delegații săi, la Con
gresul de constituire a Asociației Ge
nerale a Inginerilor din Republica
Moldova.

Pe de altă parte, pe un plan mai
general, este bine să reținem rolul

Important pe care ajunsese să-l
dețină AGIR în 1925. în context, tre
buie înțeles că, pentru a reveni la un
asemena rol, este necesară o recu
noaștere din partea societății și a
factorilor de putere; iar aici nu se
poate ajunge decît prin prestigiu și
reprezentativ itate.

Prestigiul înseamnă activitate șl
nivel, iar reprezentativitatea înseam
nă număr de membri si participarea
lor la viața asociației. In ambele mai
e muit de făcut, dar un lucru e clar:
cel de-al doilea termen îl determină
pe primul. Pentru că fără membri și
fără participare, nu există nivel, pre
stigiu și recunoaștere. Dacă stăm să
ne gîndim, în 1925 numărul membri
lor AGIR era de 1589... ceea ce
însemna, practic, majoritatea pose
sorilor de diplome inginereștii Iar
prestigul și recunoașterea erau, să
recunoaștem, remarcabile.

lată, deci, ce ne poate învăța
istoria.

Ing.
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(continuare din numerele

precedente - partea a IV-a)
2.2. TRANSMITEREA DREP

TURILOR CONFERITE DE ÎNRE
GISTRAREA UNEI CERERI DE
BREVET

In plus față de prevederile Legii
nr.62/1974, noua lege prevede la
art.35 următoarele: "In cazul cererii
de brevet de invenție, publicată în
conformitate cu art.23, persoana fi
zică sau juridică îndreptățită la elibe
rarea brevetului beneficiază
provizoriu de aceleași drepturi con
ferite titularului de brevet în con
formitate cu prevederile art.2 și 34
(de a interzice terților să producă, să
comercializeze sau să folosească
obiectul invenției sale) începînd cu
data constituirii depozitului regle
mentar al cererii de brevet pînă la
acordarea brevetului de invenție*.

Conform art.59 alin.3, "încălca
rea drepturilor prevăzute al art.35 de
către terți atrage pentru persoanele
vinovate obligația de despăgubire
potrivit dreptului comun; titlul pentru
plata despăgubirilor este executoriu
(numai) după acordarea brevetului".
Se observă, deci, că acestă protecție
Srovizorle conferă persoanei

idreptățite la eliberarea brevetului
un drept de monopol, dar aceasta nu
este însoțit de instrumentul coercitiv
legal decît după ce oficiul de invenții
a hotărît abordarea brevetului de in
venție solicitat

Avînd în vedere posibilitățile - de
transmitere a drepturilor - menționa
te la art.48 al proiectului de lege (vezi
pct.1.2.1.), crt și consacrarea atît în
doctrina de specialitate, cîtșiînjuris-
prudență a modului de utilizare a
cesiunii, respectiv a licenței, consi
derăm că transmiterea drepturilor de
către o persoană fizică sau juridică
în cadrul protecției provizorii.poatefi
efectuată numai pe baza contractu
lui de cesiune.

DREPTUL EXCLUSIV DE EXPLOATARE
Șl TRANSMITEREA DREPTURILOR ,

CONFERITE DE BREVET, REFLECTATE IN
NOUA LEGE A INVENȚIILOR

,______________________________________________________________ / __________________________
Astfel, în /2/, transmiterea drep

tului (acordarea brevetului, în cazul
în care acest drept aparține inventa
torului, este considerat ca fiind posi
bilă printr-un act de cesiune. în
aceeași lucrare se definește contrac
tul de licență ca fiind "... acordul în
virtutea căruia titularul unul brevet
exclusiv (de proprietate Industrială)
concede unei alte persoane, în tot
sau în parte, folosința dreptului ex
clusiv de exploatare, în schimbul
unei redevențe".

Deoarece, așa cum s-a mențio
nat mai înainte, nu se poate vorbi de
un drept exclusiv de exploatare decît
după luarea hotărîrii de acordare a ■
brevetului, rezultă clar că transmite
rea drepturilor în cadrul protecției
provizorii nu poate fi efectuată decît
prin cesiune, în mod practic prin
contracte de cesiune.

2 X 1 . Cesiunea definitivă șl
cesiunea limitată în timp. Atît doc
trina, crt și jurisprudența au conside
rat cesiunea ca o formă de vînzare,
aplicîndu-i, în lipsa unei regle
mentări speciale, dispozițiile de
drept comun în materie de vînzare.

Ceea ce deosebește In mod
esențial - de regulă - cesiunea de
licență este faptul că în primul caz
titularul înstrăinează chiar dreptul
său de proprietar al brevetului, în
timp ce în al doilea caz el permite

folosința dreptului său exclusiv
păstrindu-și dreptul de proprietate.

Totuși, doctrina menționează
posibilitatea ca cesiunea să fie nu
numai definitivă, ci șMemporară (li
mitată în timp), titularul brevetului
(cedentul) rezervîndu-și dreptul de a
relua brevetul după expirarea terme
nului Fixat O asemenea cesiune are
natura unei vînzări cu pact de
răscumpărare.

2.2.2. Cesiunea totală șl cesiu
nea parțială. Tot literatura de pro
prietate industrială menționează că,
din punctul de vedere al întinderii,
cesiunea poate fi totală (marea ma
joritate a cazurilor), sau parțială
(foarte rare cazuri), în acest ultim caz
cesiunea traducîndu-se într-o copro-
prietate asupra brevetului.

Cesiunea poate fi parțială:
- din punct de vedere teritorial,

spre exemplu fiind limitată la o parte
din teritoriul pe care invenția este
protejată;

- din punctul de vedere al apli
cațiilor, atunci cînd invenția este sus
ceptibilă de mal multe aplicații șl
numai unele dintre ele formează
obiectul transmiterii;

- din punctul de vedere al
conținutului dreptului transmis,
întrucît cesiunea poate avea ca
obiect numai dreptul exclusiv de a
fabrica produsul brevetat, cu păstra

rea dreptului de a comercializa aces
te produse.

2.2.3. Cesiunea propusă în ca
drul protecției provizorii. Avînd în
vedere tipurile uzuale de cesiuni ba
zate pe brevete de invenție, consi
derăm că în cadrul protecției
provizorii, transmiterea dreptului la
acordarea brevetului poate fi asigu
rată prin contract de cesiune tempo
rară, limitat în timp - spre exemplu •
la momentul luării hotărîrii privind
cererea de brevet de invenție.

în mod similar cesiunii bazate pe
un brevet considerăm că și transmi
terea prin cesiune a dreptului la
acordarea unui brevet poate fi efec
tuată cu titlu oneros sau cu titlu gra
tuit, prin donație sau testament.

Nu considerăm adecvată, cel
puțin pentru un timp, utilizarea în
cadrul protecției provizorii a unor
contracte de cesiune parțială, mai
ales că, prin utilizarea cesiunii limita
te în timp, cedentul are suficiente
posibilități pentru a aprecia buna
credință și interesul cesionarului,
prin urmărirea modului în care aces

Asociația Română pentru Calitate, Asociația pentru Asi
gurarea Calității din Austria (OVQ), registrul Auto Român și
Registrul Feroviar Român organizează, în perioada4-5 noiem
brie ac ., Seminarul pe tema "Calitatea serviciilor și factorul
uman în managementul calității''

Programul seminarului, care se va desfășura la Sinaia, cu
prinde prezentarea unor lucrări precum: "Conștientizarea pentru
calitate", "Sistemul calității serviciilor reflectat în reglementări",
"Factprul uman în managementul calității", "Supremația prin
calitate. Experiența RANK XEROX în lume și în România" ș.a.

Prin nivelul ridicat al lucrărilor și prin prestigiul participanților,
personalități în domeniul managementului calității din România
și Austria, se speră ca manifestarea să constituie prilejul unei
importante documentări în introducerea sistemelor calității în
țara noastră, precum șl al informării privind stadiul managemen
tului calității în Europa.

Registrul Feroviar Român, Calea Griviței nr.393, telefon
666.74.63, stă la dispoziția celor Interesați cu Informații supli
mentare.

Avînd în vedere îmbucurătoarea tendință, din ultima perioa
dă, de intensificare a legăturilor noastre cu cititorii, reînnoim
invitația către ingineri de a trimite pe adresa redacției "Univers
Ingineresc" anunțuri de m ică publicitate. Acestea pot fi cereri și
oferte de serviciu pentru ingineri, precum și vînzări/cumpărărl de
cărți, aparatură, materiale etc. cu caracter tehnic. Publicarea va
fi gratuită.

De asemenea, primim spre publicare reclame și anunțuri
publicitare, la tariful m odice de 300 lei/cm2

ANUNȚ
Unele expediții poștale "UNIVERS INGINERESC4 adresate cititorilor

noștri sînt retumate datorită modificării adresei acestora.
Rugăm pe următorii abonați să comunice redacției, telefonic, în

scris sau pe orice altă cale, adresele exacte:
ing.Zoica Gelu - Arad, jud.Arad
ing. Călin Gheorghe - Otopeni, SAI
Ing.Ghiță Iulian Ion - București
ing.Huzdup Viorel - București
ing.Mitan Dorin - București
Ing.Posdărașcu Angela Daniela - București
Ing.Stalcu Mihaela - Ploiești, jud.Prahova
Ing.Dumitru Alexandru - București
ing.Stănescu Carmen Elena - București
ing.Derlogea Șerban - București
ing.Dună Iile - București
Ing.Gavriliu Antonel - Focșani, jud.Vrancea
Asociația "REFLEX" - București

Asociația Generală a Inginerilor din România anunță cu
pro fun d ă d u rere  s tin g erea d in  v iață  a d istinsu lu i
prof.dr.docJng.Nicolae Manolescu, membru corespondent
al Academiei Române șl membru de onoare al AGIR, spe
cialist de talie mondială în domeniul teoriei mecanismelor.

ta acționează pentru finalizarea cu
succes a protejării invenției și - mal
ales - pentru exploatarea invenției.

CONCLUZII
Se poate afirma că tratarea, în

noua lege, a problemelor privind
dreptul exclusiv de exploatare, pre
cum și a celor privind transmiterea
drepturilor conferite de brevet, a fost
efectuată astfel încrt să se asigure atît
stimularea protejării prin brevet a in
vențiilor, cît și exploatarea acestora
în folosul societății.

Desigur, aceste prevederi legale
trebuie să fie însoțite, așa după cum
s-a menționat, de prevederi adecva
te cuprinse în alte acte normative,
sau chiar de elaborarea unor acte
normative speciale, de înființarea
unul tribupal de brevete, de pregăti
rea și atestarea unor consilieri în pro
bleme de proprietate industrială, ca
și de larga prezentare - în scris sau
orală - a actelor normative, a celorlal
te reglementări în domeniu, precum
și a unor aspecte de jurisprudență.

Nu în ultimul rînd, în efortul con
tinuu de perfecționare a cadrului le
gislativ în domeniul proprietății
industriale, contăm pe sugestiile și
colaborarea agenților economici, in
ventatorilor, consilierilor în probleme
de proprietate industrială.

ing.lon Vasllescu
Oficiul de Stat pentru

Invenții șl Mărci

■ Procedeu de vopsire a linii
Brevet România nr.100545
Solicitant, Titular: Institutul Politehnic,

lași
Inventator: prof.lng.lfrim Savel, lași
Invenția se referă la un procedeu de vopsire a lînil

destinate industriei textile.
Procedeul, conform invenției, avînd scopul asi

gurării uniformității vopsirii și reducerii consumurilor
energetice, constă în aceea că tîna tratată timp de 60
min, la fierbere într-o soluție de 1% apă sau piridlnă
la un raport de flotă de 1 : 50, în prezență de clorură
de zinc anhidră, se supune diazotării într-o soluție
formată din 27 p apă, 3 p acid clorhidric concentrat
S0.2 g azotit de sodiu, în minimum de apă șl cuplării

băi care conțin 0.5 g componentă de cuplare
solvită în soluție de hidroxid de sodiu.
■ Dispozitiv pentru determinarea

fiabilității lamelor de transfer ale
acelor de tricotat
Brevet România nr.100586
Solicitant, Titular: Institutul de Cercetări Tex

tile, București
Inventatori: Ing.Talpan Julleta, Ing.Secăreanu

Ștefan, Ing.Pietricel Ion, București
Invenția se referă la un dispozitiv pentru determi

narea fiabilității lamelor de transfer ale acelor de
tricotat de la mașinile rectilinii.

Acest dispozitiv include două subansambluri for
mate fiecare din două paturi de ace, dispuse în
canale practicate în două fonturi cuplate cu două
came prevăzute cu un mijloc de rotire continuă. Fle
care camă este formată din două sectoare, între care
raportul unghiular este de circa 1,57. Cuplarea fontu-
rilor de came se realizează prin intermediul unor
pîrghli și al unor suporți. Cele două came sînt solida
rizate de un același ax prevăzut cu mijloace de rotire
manuală.

Avantajele Invenției:
Sporirea preciziei rezultatelor la:
1) testarea tuturor tipurilor de ace de tricotat ou

lamelă de transfer;
2) util atît pentru producătorul de ace de tricotat,

ca instrument de control interfazlcr și pentru testarea
comportării lamelei de transfer la schimbarea mate
riei prime, a tratamentelor de călire și a SDV, cît și
pentru beneficiar, ca instrument pentru verificarea
calitativă a loturilor de ace de tricotat._

■ Dispozitiv de tăiere a capetelor
de fir
Brevet România nr.101068
Solicitant, Titular: întreprinderea "Tricoul

Roșu" Arad
Inventatori: Șerb Slmlon, Denkl loan,

Arad
Invenția se referă la un dispozitiv de tăiere a

capetelor de fir ca, de exemplu, acelea ce apar la
terminarea cusăturilor de pe produsele finite tricota
te. Acesta Include un organ de tăiere format din două
lamele cu suprafața de contact ascuțită, dintre care
una este fixă, iar cea de-a doua mobilă și cuplată, prin
intermediul unui mecanism bielă-manlvelă, cu o
sursă de energie.

Dispozitivul, conform invenției, prezintă ca avan
taje: simplificarea constructivă, sporirea siguranței
funcționării și o mobilitate sporită.
■ Fibră pentru filtre de țigarete și

procedeu de obținere a acesteia
Brevet România nr. 101272
Solicitant, Titular: Combinatul de Fibre

Sintetice, lași
Inventatori: ing .S tan  V iorica ,

dr.chlm.Molsa Constantin, Ing.Popa Nlcull-
na, Ing .Lupu V a sile , In g .M ate i Emil,
chim.Clubotaru Constantin, Ing.Amăllnei
Aurel, lași

Invenția se referă la o fibră pentru filtre de țigarete
din polietilentereftalat modificat și un procedeu de
obținere a acestuia.

Scopul Invenției este lărgirea gamei sortimentale
și îmbunătățirea capacității de reținere a gudroanelor
șl nicotinei.

Problema pe care o rezolvă invenția este stabili
rea compoziției de filare și a condițiilor de prelucrare
a filamentelor astfel încît să se asigure caracteristici
fizico-mecanice necesare prelucrării în filtre de țigări
și mărirea suprafeței specifice a fibrei.

Avantajele aplicării Invenției:
- filtrele poliesterice nu ard ușor și nu sînt toxice;
- se asigură o bună capacitate de filtrare a gu

droanelor și nicotinei;
- posibilitatea aplicării pe instalații existente;
- tehnologia de obținere este mai simplă și mai

puțin costisitoare.
Ing.Marloara Faighenov
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PRIMUL SIMPOZION NATIONAL
DE  OPTOLECTRONICĂ

Unul din cele mai spectaculoase
salturi din ultimul deceniu în dome
niul fizicii a fost optica cuantică, care
a condus la realizarea laserului, cu
utilizări remarcabile în domeniul co
municațiilor prin fibre optice, optica
integrată, holografie, spectroscopie,
medicină și - nu în ultimul rînd - în
scopuri militare.

Corelația strînsă între domeniile
electronicii, opticii, mecanicii fine și
informaticii a avut ca efect apariția
unui domeniu de graniță: ■OPTOE
LECTRONICA'.

Acestui domeniu i-a fost desti
nată manifestarea științifică ce a avut
loc, în ziua de 28 septembrie 1993,
pe platforma de fizică Măgurele -
București.

Simpozionul, organizat de Insti
tutul de Optoelectronică, sub patro
najul M in isteru lu i Cercetării și
Tehnologiei, Societății Române de
Fizică și Societății Române de Op
toelectronică, a atras personalități de
prestigiu, specialiști și cunoscători al
domeniului.

Subliniem prezența domnilor:
academician prof.dr.A.Săndulescu
de la Academia Română și Președin
tele Societății Române de Fizică,
prof.dr.Valentin Ciumaș - Centrul de
Optoelectronică de la Academia de
Stat d in  Republica Moldova,
prof.dr.ing.P.Dodoc • Universitatea
■Politehnica" București, prof.dr.Eu-
gen Curatu - U.P.B., dr.ing.Constan-
tin Nedelcu - Director General de
marketing și legislație din Ministerul
Industriilor, dr.ing.Valentin Vlad,
membru corespondent al Academiei
Române și Președintele Colegiului
Consultativ al Comisiei de Fizică
Aplicată, dr.ing.ion Stănciulescu -
Director General al Centrului Națio
nal de Studii și Cercetări în Comuni
cații, dr.ing.Ion Dumitru - director

general Programe Interguverna-
mentale din MCT.

"Optoelectronica, domeniu con
turat, nu de mult, alături de alte do
menii științifice de graniță și de mare
perspectivă, izvorînd din fizică și
electronică, îșl are propriul destin* -
subliniază, în cuvîntul de deschide
re, d-nul dr.ing.Teodor Necșoiu, di
rectorul Institutului de
Optoelectronică București (IOEL-
SA).

Pe plan mondial, rata de crește
re a producției (și a veniturilor) în
optoelectronică este de 30-40% pe
an, față de 5-10% în electronică, lite
ratura de specialitate menționînd
faptul că optoelectronica va fi pentru
secolul XXI ceea ce a fost electronica
pentru secolul nostru.

Drumul acesteia a fost prefigurat
de Programul de Optoelectronică,
inițiat de un grup de specialiști de pe
platforma de fizică Măgurele șl apro
bat de forurile în drept.

Organizatorii și conducerea IO-
EL-SA au sperat ca simpozionul,
alături de Programul de Optoelectro
nică, să contribuie la:

1) sensibilizarea factorilor de de
cizie referitor la domeniul optoelec
tronicii, care a revoluționat deja
multe din domeniile științei și tehnicii
și care, pentru dezvoltarea sa, va
avea nevoie de sprijin financiar, nu
numai de declarații de intenții;

2) lărgirea și consolidarea
legăturilor tehnico-știlnțifice dintre
specialiștii care lucrează în acest do
meniu;

3) mai buna cunoaștere a rezul
tatelor tehnico-știlnțifice obținute de
specialiștii institutului, schimbul de
experiență cu oamenii de știință șl
cercetătorii din alte institute, instituții
de învățămînt, Institute de cercetare
și producție din țară și comunitatea
științifică internațională;

4) cunoașterea ofertei pe care o
face IOEL-SA către beneficiarii inte
resați în valorificarea produselor cer
cetării;

5) afirmarea științei românești pe
plan internațional șl stabilirea unor
relații eficiente de Colaborare în
acest domeniu.

Lucrările simpozionului s-au
desfășurat pe următoarele, secțiuni,
în cadrul cărora s-au prezentat 60
comunicări științifice;

Secțiunea I - Rezultate și per
spective ale cercetărilor de optoelec
tronică;

Secțiunea I A - Laseri și compo
nente optoelectronice;

Secțiunea IB -Tehnologii optoe
lectronice și asociate;

Secțiunea a Il-a - Aplicații ale op
toelectronicii în economie și viața so
cială, prin valorificarea cercetării
științifice din acest domeniu;

Secțiunea IIA - Aparatură optoe
lectronică;

Secțiunea II B - Teledetecție.
Comitetul de premiere a celor

mai bune lucrări a fost pus în mare
dificultate în alegerea acestora.

în final s-a decis pentru:
Secțiunea IA - "Fotodiode selec

tive optimizate pentru Â = 1,06 /rm
pe baza heterostructurilor In P- In Ga
As P". Autori: V.Dorogan, V.Brînzan,
A.Snigur, G.Corotcencov, V.Coseac,
Universitatea Tehnică a Moldovei,
Chișinău;

Secțiunea I B - "Obținerea și ca
racterizarea fotoconductorilor din
monocristal de In Sb pentru detecție
în domeniul 3-Eț«m' Autori: A.Mar-
cea, M.F.Lăzărescu, E. Elena - Insti
tu tu l de Fizică și Tehnologia
Materialelor - și Cristina Grigorescu -
Institutul de Optoelectonică SA.

Secțiunea II A - "Modularea in
tensității fotolumlnlscenței structuri
lor SIS*. Autori: A.Simaschevici,

A.Caval, LGagara, E.Negru. D.Șer-
ban - Universitatea de Stat din Mol
dova;

Secțiunea II B - "Studii șl cer
cetări de teledetpcție satelitară la In
stitu tul de Optoelectronică -
Măgurele". Autori: T.Necșoiu, E.Ro-
dean, Maria Zoran, A.Petrica,
M.Necșoiu, F.Șerban, Cora Brăescu.

După terminarea comunicărilor,
a urmat vizitarea Laboratorului de
teledetecție ai IOEL-SA.

Informații despre teledetecția sa
telitară, ca Instrument modern de In
vestigare pentru economie, am
primit de la d-na dr.fiz.Maria Zoran,
care a subliniat șl faptul că în viitorul
imediat se va constitui Centrul Națio
nal de Primire și Difuzare a Datelor
de Teledetecție Satelitară în cadrul
Agenției Spațiale Române.

Departamentul de Teledetecție
Satelitară din IOEL-SA va elabora
Proiectul Program al acestui Centru
Național de date de Teledetecție.

O excepțională impresie a lăsat
vizitatorilor expoziția cu produse IO-
EL-SA, care oglindește experiența,
practic de 2 ani, de funcționare ca
societate comercială, cît și rezultate
le prospectării tendințelor pieței.
Acestea au dus la conturarea unor
direcții prioritare ca: echipamente de
comunicații prin fibre optice, apara
tură specială cu laseri, sisteme de
securitate, optică integrată, apara
tură și tehnologii cu fascicule ionice
și moleculare, fără a se neglija și
celelalte domenii, prevăzute in Pro
gramul de Optoelectronică, cum ar
fi: teledetecția poluanților atmosfe
rici, procesarea optică a datelor, ma
teriale piezoceramice.

D-nul director Teodor Necșoiu,
împreună cu dl.dr.Emilian Rodean,
președintele Consiliului Științific, au
răspuns întrebărilor legate de acest
domeniu, vîrf de lance în cadrul stu
diului proceselor fizice.

S-a subliniat că unele limitări ale
elctronicii sînt rezolvate ou succes în
optoelectronică. Aceasta datorită
faptului că dispozitivele optoelectro
nice au la bază procesele fotonice.

De asemenea, lipsa interacțiunii
fotonilor conferă proprietăți net su
perioare. ca purtători de Informații, In

raport cu electronii (care interacțio-
nează).

Problema ridicată la nivel mon
dial de capacitatea de stocare a in
form ației poate f i rezolvată de
optoelectronică, aceasta oferind dis
pozitive care, în aceleași condiții de
spațiu, pot stoca informația în volum
mult mal mare (exemplu: discuri de
capacitate de 3-5 ori mal mare).

Optoelctronica permite des
lușirea unor taine neaccesibile altul
domeniu.

Și aici, ca în întreaga cercetare
științifică românească, lipsa bazei
materiale moderne îșl spune
cuvîntul. Eforturile maxime ale cer
cetătorilor pot suplini cu foarte mare
greutate acest handicap, uneori
acest lucru fiind imposibil. Aceștia
privesc cu "invidie" la omologii lor
din țările dezvoltate, de exemplu Ja
ponia, unde Guvernul alocă cele mai
mari fonduri domeniilor electronicii
și optoelectronicii.

în scopul ridicării nivelului, cer
cetărilor și al accelerării ritmului de
aplicare a rezultatelor acestora, au
fost inițiate cooperări tehnico-științifi-
ce internaționale: programele EO-
SAT/LANDSAT, programul
european EARN.

Despre colaborarea IF IN - CERN
Geneva, dl.dnfiz.Valeriu Zoran - di
rectorul Institutului de Fizică Atomică
- ne-a Invitat să discutăm cu altă oca
zie, menționînd că are lucruri Intere
sante de discutat.

La încheierea lucrărilor, dl.direc
tor Teodor Necșoiu a mulțumit vizita
torilor pentru aprecierile laudative
legate de această manifestare
științifică. De asemenea, a mulțumit
sponsorilor, firmele TREND și IN
TERNAȚIONAL SA și tuturor colabo
ratorilor săi din IOEL care, cu dăruire
și pasiune, au contribuit la realizările
institutului, considerate vîrfuri ale
cercetării științifice românești. Șl a
ținut, în mod expres, să sublinieze
regretul său, că, pe moment, fondu
rile realizate, nu-i permit să recom
penseze colaboratorii la adevărata
lor valoare.

Ing.Marloara Falghenov
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Prima Conferință Europeană
de Sisteme Fuzzy EUFIT '93
— Aachen, Germania,

7-10 septembrie 1993 —
între 7 și 10 septembrie 1993, la Aachen (Germa

nia), în organizarea mai multor organisme internaționa
le, s-a desfășurat Prima Conferință Europeană de
Sisteme Fuzzy (Nuanțate). La această conferința au
participat circa 500 de specialiști din întreaga lume
(circa 150 din afara Europei).

în cadrul conferinței, un eveniment special, la care
au participat și membrii Comisiei noastre, a fost consti
tuit de înmînarea, de către Fundația Internațională MOI-
SIL, a Premiilor Internaționale MOISIL pentru Sisteme
Fuzzy. în cadrul unei festivități în care a fost evocată
personalitatea lui Grigore Moisll, au fost decernate
următoarele Premii Internaționale ce poartă numele ma
relui savant român:

1. Pentru cercetări fundamentale: prof.Lotfi A.Za-
deh, U.S.A.

2. Pentru cercetări în domeniul ingineriei sistemelor
fuzzy: prof.ToshioTerano, Japonia

3. Pentru cercetări în domeniul aplicațiilor sisteme
lor fuzzy în economie, științe sociale, medicale, biologi
ce (life Sciences): prof.Arnold Kaufmann (Franța) și prof.
Jaime Gil Aluja (Spania)

4. Pentru cercetări în domeniul aplicațiilor sisteme
lor nuanțate în optimizare, teoria deciziei, recunoaște
rea formelor șl domenii înrudite: prof.Hans-Jurgen
Zimmermann (Germania).

Decernarea premiilor și înmînarea medaliilor a fost
făcută de către prof.H.N.Teodorescu, președintele Fun
dației Internaționale Moisil.

De remarcat că acesta este primul - sau cel puțin
unul dintre foarte puținele premii de nivel mondial acor
date în domeniul științelor de către un organism cu bază
în România.

Menționăm că la această conferință au participat și
7 specialiști români, doi dintre ei (prof. Șt.Preitl, Ti
mișoara și H.N. Teodorescu) fiind membri ai Comisiei
Academiei Române pentru Sisteme Nuanțate și I.A. în
ziua de 7 septembrie, una dintre conferințele "tutoriale"
a fost susținută de prof. H.N. Teodorescu. Secția "Chaos
in Fuzzy Systems" a inclus și patru lucrări ale unor autori
români. în total, specialiștii români au prezentat peste
10 lucrări, care s-au bucurat de succes.

I.D.Suceveanu
Adrian Adăscălițel

CLIMATUL DE MUNCA ■ element
psiho-social al procesului inovațional

(Urmare din pag. 1)
cate mal multe elemente cu influență directă asupra
creșterii sau scăderii potențialului Inovațional; de exemplu:
structura organizatorică, sistemul informațional; climatul
de muncă; stilul de conducere utilizat; m etode și tehnici
de luare a deciziilor; modalități de selecționare și promo
vare a personalului; utilizarea fondurilor pentru dezvoltare
tehnologică și introducerea progresului tehnic etc.

în prezentul articol, m ă voi opri asupra climatului de
m uncă - element psiho-social, generator de motivații, sa
tisfacții sau insatisfacții, important șl necesar în creșterea
și stimularea creativității, a procesului Inovațional.

Climatul de m uncă cuprinde în sfera sa, printre altele:
ambianța fizică (definită prin: iluminat, culori, zgomot,
vibrații, temperatura, umiditatea și viteza aerului) șl am
bianța socială (definită prin relațiile sociale, ca factor fun
damental în conturarea personalității).

Toți acești factori, care acționează concertat, dar cu
ponderi diferite, într-un com plex de situații și împrejurări
variate, contribuie la realizarea unul anumit nivel al perfor
manței în muncă. Neglijarea unora dintre ei poate conduce
la dezechilibru, la oboseală și accidente de muncă, la
scăderea randamentului muncii, precum și la pierderea
totală sau parțială a satisfacției în muncă.

Majoritatea covîrșitoare a celor chestionați au știut sau
au intuit că este foarte importantă asigurarea unui climat
de m uncă optim , ca element necesar în desfășurarea unei
ample activități inovaționale. Puși în situația de a opta
asupra factorilor cu rol determinant pentru climatul de
muncă, rezultatele au fost surprinzătoare.

Personalul de specialitate cu activitate direct în pro
ducție (181 subiecți) a  optat majoritar (7,30%) pentru ve
chim ea și tradițiile societății comerciale; apoi, pentru:
preocuparea personalului de conducere pentru rezolva
rea problemelor de natură umană existente în cadrul so
cietă ții com erc ia le  (6,05%); In form area period ică  și
com pletă a personalului asupra deciziilor șl a principalelor
probleme ale societății comerciale respective (5,72%);
cunoașterea reciprocă și temeinică a personalului de con
ducere (5,68%); condițiile de muncă (5,36%); modul de
transmitere a deciziilor (5,30%); to n u l" convorbirilor și

dezbaterilor (5,25%); realismul sarcinilor trasate (4,55%);
competența personalului de conducere (2,68%).

Personalul cu funcții de conducere (121 subiecți) a
avut următoarele opțiuni: condiții de muncă (7,11%); Infor
marea periodică și completă a personalului asupra prin
cipalelor probleme ale societății comerciale respective
(6,95%); preocuparea personalului de conducere pentru
rezolvarea problemelor de natură umană existente în ca
drul societății comerciale (6,60%); to nu l" convorbirilor șl
dezbaterilor (6,25%); competența personalului de condu
cere (6,10%); realismul sarcinilor trasate (6,01%); cu
noaș te rea  rec ip ro că  te m e in ică  a pe rson a lu lu i de
conducere (6,60%); vechimea și tradițiile societății comer
ciale (5,11%); stilul conducătorului (4,40%).

Factorii mai sus menționați, de fapt o parte din multi
tudinea celor care pefinesc amplul element psiho-social
care este CLIMATUL DE MUNCĂ, contribuie la formarea
unei dinamici Interpersonale și de grup benefice, precum
și la consolidarea unor motive prin care se exprimă anu
mite nevoi personale ale colectivului.

Totodată, reacțiile raționale sau afective față d e to n -
textul de muncă și viață, raportul dintre stările de satisfacție
și insatisfacție în legătură cu realizările societății comercia
le, diferitele atitudini față de obiective, condiții de acțiune
sau conducere, gradul de moralitate a raporturilor umane
în diverse împrejurări din și în afara societății comerciale
din care fac parte, precum și convergența sau divergența
dintre cerințele sau așteptările indivizilor și rezultatele so
cietății comerciale din care fac parte, sînt factori definitorii
generați de modul în care acționează conducerea so
cietății comerciale. Efectul lor poate fi negativ sau pozitiv
asupra climatului de muncă și deci asupra potențialului
inovațional, după cum sînt luați în considerație de mana
gerul sau grupul de manageri din societatea comercială
respectivă.

în prezent, perioada de tranziție a bulversat întregul
sistem de valori, ceea ce a condus la noi ierarhizări ale
competenței și la neglijarea aspectelor profesionale pri
v ind conducerea șl organizarea societăților comerciale.

Orice salt spre calitate ține seama de acumulările an
terioare și le promovează pe cele viabile, în urma unei
selecții bine chibzuite. Diletantismul a fost și va rămîne un
instrument distrugător al intereselor marii majorități.
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SFATURI PRACTICE
Ca urmare a vizitei la redacție a d-lui Inginer constructor

Damlan Ferbințeanu, inaugurăm astăzi o  rubrică de sfaturi prac
tice referitoare la acest domeniu de Interes general, urmînd a ne
extinde șl la altele, în măsura în care nl se vor propune noi
colaborări.

Cum trebuie să-l întîmpinăm pe
“Generalul Iarnă"

Precipitațiile din {ara noastră se
anunță a fi în continuare abundente
și vom avea o iarnă grea; cum din
comunicatul sindicatului RENEL re
iese că nu avem combustibil sufi
cient, vom petrece o iarnă cumplită.

în fiecare apartament se pot lua
măsuri eficiente pentru păstrarea
căldurii printr-o etanșare și o termoi-
zolare științifică a ferestrelor și ușilor
exterioare.

1. - Dacă spațiul dintre două gea
muri exterioare este mal mare de 5
cm, se formează convecția aerului,
in consecință, montarea în exteriorul
ferestrei a unei rame de lemn pe care
se aplică geamuri este o metodă ine
ficientă și costisitoare.

Aerul este un bun izolatortermic;
de aceea, este necesar să se tripleze
toate geamurile exterioare, și anu
me: pe giurgluveaua ușii și ferestrei,
în interior, se bate în cuișoare o șlpcă
de 10 x 10 mm, peste care se aplică
o foaie de geam. După ce se bat
cuișoare pe margine, foaia de geam
se chrtuiește.

La ușile și ferestrele duble pliate,
intre cele două giurgiuvele se lipește
de jur împrejur o bandă de purfix
pentru ca aerul să nu pătrundă între
geamuri. Dacă spațiul dintre cele
două era înainte de triplare de 5,7
cm, după triplare va deveni de 4,5 și,
deci, nu se formează convecție.

2. - Pentru etanșarea ferestrelor
și ușilor exterioare, se bate în cuișoa
re o bandă dublă de pînză care are
pe o margine un șnur (burlet) de
bumbac (cu diametrul de 10 mm).
Această platbandă se bate în așa fel
în cuișoare pe tocul ușii sau ferestrei,
încît la închiderea acestora, burletul
să apese și să astupe perfect îmbina
rea dintre tocul ușii sau ferestrei și
glurgiuvea.

Intre ușile duble care se deschid
separat, pe timpul iernii este bine să
se agațe în partea de jos, sub geam,
o pemă umplută cu melană, șl apoi
să se îmbrace în polietilenă ca să nu
mucegăiască.

Prin aceste măsuri se cîștigă în

apartament 3-4°C.
Banda de pînză se pregătește

astfel: se ia o fîșie de pînză de 13-14
cm, se îndoaie pe toată lungimea și
la cele două capete libere se trage
un tighel la mașina de cusut.

Se întoarce pe dos și la o dis
tanță de 25 mm pe marginea fîșiei de
pînză, care prin îndoire are acum o
lățime de 6-7 cm, se trage în lungul
fîșiei al doilea tighel la o distanță de
25 mm.

Prin partea mai mică a fîșiei se
introduce burletul.

în partea de jos a ferestrei, pe
toc, se lipește purfix și în partea'de

jos a ușii, pe toc, se lipește o fîșie de
burlet de cauciuc de 10 x 8 mm.

Dacă se vor lua aceste măsuri la
toate construcțiile, economia de
combustibil pe țară va fi de multe
milioane de tone și, oricît ar fi de frig
afară, geamurile nu se vor acoperi
de gheață șl nici măcar nu se vor
aburi.

Există o întreprindere particulară
care poate executa aceste lucrări,
întreprindere care se numește NE-
KA.

3. - Dacă doriți să aveți apă caldă
la discreție, această întreprindere vă
poate monta in apartamentul dvs. o
hotă rezervor deasupra aragazului,
care, pe lîngă faptul că elimină gaze
le arse în atmosferă, vă va încălzi și
apa. Dacă se prepară hrana timp de
3 ore la aragaz, veți putea face și o
baie.

Aceeași întreprindere vă poate
monta în camera alăturată bucătăriei
și un recuperator de căldură, în care
se asigură o temperatură de 24°C.

Procedeul este simplu: din hota
de la bucătărie se trec gazele calde
printr-o tubulatură de plastic cu dia
metrul de 5 cm, într-un recuperator
montat în camera alăturată și revin în
partea de jos a bucătăriei fără să
afecteze aerul din camera de lîngă
bucătărie. In bucătărie va fi cald în
partea de jos șl nu vor mai fi vapori
de apă.

Intr-un matenat viitor vom reiata
despre hidroizolațiile cu bitum a
construcțiilor.
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postrasnuns
Doriti sa primiti răspuns la ofertele A».?

Folosit) POSTRASPUNS.un serviciu care va
facditEaza răspunsul clientilor

Cel care preia cheltuielile de francare pentru
ei sinteu dv.postrasnuns

Oferta dveste insolita de un pilc sau o carte
poștala tip POSTRASPUNStcarnpietate cu numele si
adresa dv.)Eteca este interesat, potențialii client le va

foitei penttu a va răspunde, iara a mai achita
taxele postale.Francarea este suportata de dv.ia

sosirepostrasnuns
Pentru acestui serviciu va stau la

dispoziție to rt* ofie8le(de diarfouirekfci tara, unde,prin
contract,» vor preciza:penoadade

efccfiar^tartfuLnKxiaiitatea de piața.
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max320x460 mm.
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Primul JOBSHOP din România a

fost organizat in cadrul Universității
Tehnice din Timișoara de către Gru
pul Local B.E.S.T. (Board of Europe
an Students of Technology).

Această inițiativă a pornit de la
convingerea că vechiul sistem de an
gajare (așa-numita repartiție) poate fi
înlocuit cu un sistem mult mai mo
dern, adaptat din toate punctele de
vedere economiei de piață, în care
cei care oferă locuri de muncă să se
poată întîlni cu cei care doresc să fie
angajați. Sistemul este folosit cu o
foarte mare eficiență în țări cu econo
mii prospere, fiind actualemente cel
mai folosit sistem european de anga
jare.

Credem că o astfel de acțiune
are multe avantaje, dintre care aș
enumera doar cîteva:

* apare o concurență directă atît
între firmele interesate în a ‘ pune
mina' pe cel mai buni absolvenți, cît
și între studenți, pentru a ajunge la
cele mai bune firme;

* angajarea de la terminarea stu
diilor devine ceva concret, ceva pen
tru care studentul știe că trebuie să
se pregătească;

* indiferent la ce teste de specia
litate va fi pus un absolvent în vede
rea angajării, acestea nu pot înlocui
metoda interviului (metodă adoptată
de tot mai multe firme românești);

* participarea firmelor este o do
vadă a necesarului de forță de
muncă în diferite domenii tehnice și
poate da o idee despre perspectivele
în acest domeniu;

* firmele pot deveni conștiente
de potențialul și nivelul studenților și
pot angaja discuții cu studenții de ani
mai mici pentru a-i specializa în do
meniul dorit, asigurîndu-și astfel un
personal calificat la terminarea stu
diilor.

Reacția pozitivă a majorității fir
melor vie-a-vis de o astfel de acțiune,

dar mai ales numărul participanților,
ne îndreptățesc să spunem că siste
mul de angajare care a fost astfel
promovat va avea succes în
România și că munca de început nu
a fost în zadar. Se speră ca în fiecare
an la Timișoara să aibă loc JOB
SHOP; încă de anul viitor se pare că
se va trece la JOBSHOP internațio
nal, prin invitarea unor mari concer
ne europene.

Iar acum, lăsînd vorbele la o par
te, vă invit să trecem în revistă cîteva
dintre firmele participante (primele în
ordine alfabetică), urmînd a continua
lista în numerele viitoare:

AEM
Nume: SC A.E.M. SA
Anul înființării: 1971
Capital activ: 3.784.600.000 lei
Nr.angajați: 3.400
Adresa: Calea Buziașului nr.26,

Timișoara
Tel/fax: 096-16.45.07 096-

19.09.28
SC A.E.M. SA are tradiția unei

firme tinere, înființată acum două de
cenii. Salariații, prin activitatea lor. au
asigurat pînă în prezent o creștere
continuă a renumelui firmei care se
va dezvolta și pe mal departe,
menținînd legătura cu tineretul.

SC A.E.M. SA produce:
- contoare pentru curent conti

nuu și alternativ;
- Instalații de testare și etalonare

pentru contoare;
- aparate de tablou analogice

pentru curent continuu șl alternativ;
- dispozitive de încărcat baterii

auto de 12 V și 24 V;
- detectoare de incendiu;
- traductoare șl regulatoare elec

tronice;
- aparate de laborator analogice

din clasele: 0,2; 0.5.

Firma este interesată în studenți
cu pregătire în următoarele specia
lități:

Electronică
TCM.

ALCATEL
Nume: ALCATEL NETWORK

SYSTEMS ROMANIA
Anul înființării: 1991
Capital activ: 1.558.900.000 lei
Nr.angajați: 140
Adresa: Gh.Lazăr nr.9, Timișoa

ra
Tel/fax: 096-19.15.15
Firma este interesată în studenți

cu pregătire în următoarele specia
lități:

Electronică
Soft
Hard
Telecomunicații.

AXA
Nume: AXA SRL <
Anul înființării: 1990
Nr.angajați: 42
Adresa: A.lmbroane nr.7, Ti

mișoara
Tel/fax: 096-18.31.15, 096-

19.04.02
Fondată în 15 noiembrie 1990,

Societatea AXA SRL dispune de un
capital social de 50.000 $ și un spațiu
ce cuprinde: 737 mp în birouri, labo
ratoare, spații productive și de depo-

Domeniul de activitate cuprinde:
- tehnică de calcul pentru cerce

tare și dezvoltare asistată de calcula
tor (CAD, CAM, CAE) și pentru
conducerea activităților economice
(birotică, contabilitate);

- tehnică de calcul pentru condu
cerea proceselor industriale prin car
tele de PC specializate;

- producția de aparate de
măsură pentru protecția mediului
înconjurător;

- telefonie.
Firma este interesată in studenți

cu pregătire în următoarele specia
lități:

Electronică
Calculatoare
Economiști
Marketing.

COLECTIVUL DE REDACȚIE
•  Redactor șef: ing. Sorin Golopența
•  Secretar general de redacție: Emil-Dușan Petrovici
•  Redactor șef adjunct: lulia Andrei
*  Redactori: dr.ing.Alexandru Grădinaru, ing.Marioara Faighanov, Ing.

Gabriel I. Năstase. Valentin Vătăjelu.
•  Consultant: prof.ing.Arlstide Dodu

•  Secretariat tehnic: C. Mîrza
•  Secretar prod.-difuzare: Grigore lonescu
•  Redactarea computerizată: Dana & Liviu
Redacția: etr. Mlhal Emlnescu nr. 8 (Piața Romană), Sector 1,
București, tel.; 611 79 52, fax; 312 55 31 (orele 16 -1 8 ); ședințe
de redacție: marțea șl joia, 16.30 -1 8 .
Cont: 45.10.04.82 - BCR - Filiala Sector 1 - București

Atoonamerrte/e n u  se mas tac ia
poștă său p rin  RODIPET, c i d l-
rect la redacție sau la sediul
AGIR d in  Calea Victoriei 118.

Tiparul executat la tipografia
OLIMP PRINTING SERVICES.


	1
	2
	3
	4
	5
	6
	7
	8

